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Město Havlíčkův Brod ušetří 
32 % na dodávkách elektřiny

Město vypsalo veřejnou soutěž na 
centrálního dodavatele elektřiny 
pro městský úřad a všechny pří-
spěvkové organizace, to znamená 
Technické služby Havlíčkův Brod, 
Teplo s.r.o., Sociální služby města  
a všechny mateřské a základní ško-
ly. Aukci předcházel poměrně dlou-
hý administrativní proces od auditu 
všech přípojných míst, jejich analý-
zy, zadání zakázky, elektronickou 
aukci až po podpisy smluv. „Reali-
zace veřejné zakázky se uskutečni-
la ve dvou krocích. V prvním kole 
proběhlo otevření obálek a kontro-
la úplnosti nabídek včetně základní 
ceny. Tato cena byla použita jako 
vyvolávací ve druhém kole, které 
proběhlo již elektronickou sou-
těží přes internet,“ říká místosta-
rosta Čeněk Jůzl. Město soutěžilo  
o odběr nízkého i vysokého napětí 
v objemu 4 411 MWh, což v letoš-
ních cenách představuje 8 287 998 
Kč. Aukce trvala 96 minut, byla 
33x prodloužena a konečná vysou-
těžená cena je 5 563 763 Kč.  
„Výsledek této metody, úspora 
32 %, tj. 2 624 235 Kč, je pro nás 
velmi příznivý, a proto budeme 
uvažovat o této formě výběru  
i u jiných komodit,“ dodává Čeněk 
Jůzl.
� S.�Pátková

Dvacáté výročí sametové revoluce
(str. 8–9)
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Město známe i neznáme

11. prosince si připomeneme dvě výročí váží-
cí se k osobnostem našeho regionu – k faráři 
Josefu Toufarovi a k opatu Vítu Tajovskému. 

11. prosince 1949 vedl Josef Toufar v malém kos-
telíku Nanebevzetí Panny Marie v Číhošti nedělní 
mši. Při jeho kázání si několik věřících povšimlo 
pohybu křížku na hlavním oltáři. Úkaz se opako-
val téhož roku ještě jednou – na Boží hod 25. pro-
since. Brzo začala celou věc vyšetřovat Státní bez-
pečnost. Komunistická moc se rozhodla z malého 
zázraku v nenápadné vesnici uprostřed Vysočiny 
vytvořit exemplární případ, který by jí dal zámin-
ku k likvidaci katolické církve v Československu. 
28. ledna 1950 byl farář Toufar odvezen na SNB 
do Jihlavy a odtud rovnou do Valdic, kde byl kru-
tě vyslýchán. Na následky mučení umírá farář 
Toufar 25. února téhož roku. Byl pohřben tajně 
v hromadném hrobě v Praze Ďáblicích pod jmé-
nem Josef Zouhal. Případ tzv. Číhošťského zázra-
ku nedopadl zcela podle představ tehdejších 
politických špiček, nicméně svůj hlavní účel splnil,  
a tím bylo rozpoutání otevřeného boje proti círk-
vi. V roce 1950 proběhly hlavní monstrprocesy 
s představiteli katolické církve – proces Machalka 
a spol., ve kterém byl odsouzen i opat Tajovský, 
a proces Zela a spol., při němž byli odsouzeni 
opat Opasek, opat Jarolímek a další. Zároveň byly 
zlikvidovány kláštery a řeholní řády, řeholníci byli 
zavřeni do vězení anebo internováni v klášterech, 
které pro tyto účely určila Státní bezpečnost. Nej-
většími internačními kláštery v Československu 
se stal Broumov, Želiv a na Slovensku Podolinec. 
Druhé výročí, jež si připomínáme též 11. prosin-
ce, je výročí 10 let od smrti opata Tajovského. 
Bohumil Tajovský se narodil 3. 3. 1912 v Klanečné 
u Havlíčkova Brodu v rodině krejčího. Po vychoze-
ní základní školy v Poděbabech studoval na brod-
ském gymnázium, kde se poprvé setkal i s poz-
dějším farářem Toufarem. Po maturitě v roce 
1931 nastoupil do  kněžského semináře v Hradci 
Králové a zde se ve třetím ročníku rozhodl pro 

vstup k premonstrátům. O cestě řeholníka dlou-
ho uvažoval, vliv na něj měl zejména předčasně 
zemřelý starší bratr Václav, který byl salesiánem, 
či jeho příbuzný, pozdější opat břevnovského kláš-
tera, Anastáz Opasek. Za své působiště si Bohu-
mil Tajovský vybral Želiv, kde byl ochotně přijat 
tehdejším opatem Bedřichem Vavrouškem. Jako 
své řádové jméno si vybral Tajovský jméno světce 
Víta. Želiv se stala jeho druhým domovem, ke kte-
rému byl připoután velkým duchovním poutem, 
a to i v době, kdy mu bylo zakázáno zde působit, 
ba co víc, opat Tajovský nesměl malou obec po 
svém návratu z vězení ani navštívit. V Želivě zastá-
val Vít Tajovský funkci inspektora zahrad, byl kni-
hovníkem a archivářem a také správcem vinného 
sklepa. Brzo se stal pravou rukou tehdejšího opa-
ta. Za války nastoupil Vít Tajovský jako profesor 
na humpoleckém gymnáziu, mezi jeho žáky patřil 
mimo jiné nadaný básník Jan Zábrana. 
Po válce se katolická církev vzpamatovávala 
z doby nesamostatnosti, represe a totality. Do 
nejvýznamnějších funkcí byly jmenovány morál-
ně silné osobnosti, které se dokázaly postavit 
nacistickému režimu. Pražským biskupem byl 
zvolen v roce 1946 Josef Beran, který byl za války 
vězněn v koncentračním táboře v Dachau. Obno-
va duchovního života probíhala na všech úrovních 
– laické, kněžské i řeholní. Dne 7. ledna 1948 byl 
novým opatem v Želivě zvolen Bohumil Vít Tajov-
ský, svého působiště si však příliš dlouho neužil. 
Rok 1948 proběhl ještě poklidně, ačkoli hned po 
únorovém převratu bylo opatu Tajovskému zaká-
záno vyučovat na humpoleckém gymnáziu a akč-
ním výborem v Humpolci byl označen za nepří-
tele lidu. Mračna nad katolickou církví se začala 
stahovat v roce 1949. Komunisty byly přijaty dva 
důležité zákony – jeden zřizoval Státní ústav pro 
věci církevní, který měl získat absolutní kontrolu 
nad náboženskými záležitostmi v Českosloven-
sku, a druhý se týkal hospodářského zabezpe-
čení církve. Tento zákon stanovoval, že duchovní 
dostávají plat od státu, což znamenalo, že bez 
povolení státu nemohli kněží ani řeholníci svoji 
funkci vykonávat a museli slibovat věrnost státu 
a lidově demokratickému zřízení. V témže roce se 
vyostřila situace mezi státem, respektive komu-
nistickou mocí a katolickou církví kvůli Dekretu  
o komunismu, který vydala Kongregace sv. officia 
a ve kterém byl komunismus označen za proti-
křesťanský. Následkem toho musel opustit Čes-
koslovensko vatikánský chargé d’affaires Msgr. 
Gennaro Verolino. Jeho vatikánským zástupcem 
v Československu se stal Ottavio de Liva. Ten měl 
být zdiskreditován pomocí Číhoštského zázraku, 
který si prý vymyslel Vatikán, aby rozvrátil státní 
zřízení Československa. Vatikán byl i v případě 
procesu s Vítem Tajovským líčen jako úhlavní 
nepřítel lidu, spolupracovník imperialistů a pro-
dloužená ruka válečných štváčů z Wall Streetu.
Brzo po zatčení faráře Toufara dorazili do Želivě 
estébáci, aby odvedli opata Tajovského. Po kru-
tých výsleších ve Valdicích byl zinscenován proces 
s vatikánskými agenty, mezi něž byl Tajovský zařa-
zen a 5. dubna 1950 odsouzen na dvacet let těžké-
ho žaláře za špionáž, vlastizradu a přechovávání 

zbraní, které do želivského kláštera podstrčila StB. 
Obviňován byl i z toho, že se podílel na insceno-
vání Číhošťského zázraku. Prokuraturu zastupo-
val v procesu s Vítem Tajovským a s dalšími devíti 
řeholníky největší „výkvět“ tehdejšího soudnictví 
– prokurátor JUDr. Karel Čížek, JUDr. Josef Urvá-
lek a JUDr. Ludmila Brožová. Dr. Brožová, známá 
z procesu s Miladou Horákovou, se soudního pře-
líčení s vatikánskými agenty účastnila s osobním 
zaujetím a z jejích slov vyplývá, že nebrala své 
povolání jen jako mechanické plnění povinností. 
O své pravdě byla přesvědčena a kvůli své pravdě 
posílala na smrt anebo do krutých věznic nevinné 
lidi: „Vatikánský rozhlas nepřináší slova modliteb, 
ale konkrétní výzvy k duchovním, aby rozvraceli 
nové lidově demokratické země, aby všemi pro-
středky pomáhali paličským řádům světových 
imperialistů. Taktéž obžalovaní jako představení 
klášterů prováděli v těchto institucích velezrád-
nou a vyzvědačskou činnost proti naší repub-
lice. Nesídlila tedy v klášterech pokora, čistota  
a chudoba, ale zločiny namířené proti našemu lidu  
a proti jeho budovatelské práci. Každý prostředek 
jim byl dobrý. Neštítili se vztáhnout ruku ani na 
oltář, k němuž každý dobrý křesťan vzhlíží s úctou 
jako k příbytku Božímu. Politika Vatikánu hýba-
la křížem na oltáři a oni volali: Rychle, zázrak, 
zázrak!, aby oklamali věřící, že i Bůh schvaluje 
jejich rozvratnou činnost.“ Fanatismus Dr. Ludmi-
ly Polednové-Brožové neznal hranic.
Opat Tajovský byl po svém odsouzení vězněn 
v Mírově a Leopoldově a v roce 1960 byl pro-
puštěn na amnestii. Vrátil se do svého rodného 
kraje. Bydlel v Havlíčkově Brodě, dovoleno mu 
bylo vykonávat jen podřadná povolání. Nadějný 
rok 1968, kdy se opat Tajovský účastnil zakládá-
ní klubu K 231 snažícího se o rehabilitaci neprá-
vem odsouzených, brzo zhatila okupace vojsky 
Varšavské smlouvy. Teprve po roce 1989 mohl 
opat Tajovský znovu začít sloužit v milované Želi-
vě. Zde také 11. prosince 1999, přesně 50 let po 
Číhošťském zázraku, umírá.
 Alena Jindrová
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Opat Vít Tajovský
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Aktuality

Držitelé kulturních a sportovních cen města budou 
vybráni z vašich návrhů
Od loňského roku uděluje město osobnostem vybraným z návrhů občanů 
Havlíčkova Brodu nebo právnických osob se sídlem na území města „Kultur-
ní a sportovní ceny města Havlíčkova Brodu,“ za uplynulý rok. Proto je na 
vás, abyste se zamysleli, komu byste dali jednu z těchto cen právě vy. Kul-
turní cena města Havlíčkova Brodu může být udělena za významný přínos 
kulturnímu životu města v uplynulém kalendářním roce, významný dlouho-
dobý přínos městu v oblasti umění, zájmové umělecké činnosti, případně  
v dalších kulturně společenských aktivitách, a to jak jednotlivci, tak kolektivu. 
Sportovní cena města Havlíčkova Brodu je udělována nejlepšímu sportovci 
města, nejlepšímu mladému sportovci města do 18 let, nejlepšímu sportov-
nímu kolektivu města, nejlepšímu dobrovolnému cvičiteli nebo trenérovi 
za uplynulý rok. Návrhy je nutné doručit písemně do konce ledna 2010 na 
podatelnu městského úřadu v Havlíčkově Brodě, odbor vnějších a vnitř-
ních vztahů. Nominace musí obsahovat identifikační údaje navrženého  
a zdůvodnění včetně zhodnocení přínosů v oceňovaných oblastech. O udě-
lení kulturní a sportovní ceny pro nejvýše dva navržené v  jednom roce, 
rozhoduje zastupitelstvo města. Laureátům bude předána na slavnostním 
ceremoniálu odměna ve výši 10 000 Kč pro jednotlivce nebo 20 000 Kč pro 
kolektiv.� S.�Pátková

Most u sv. Kateřiny 
Kraj Vysočina projekčně připravuje rekonstrukci a rozšíření mostu přes 
Sázavu u kostela sv. Kateřiny. „Nejde ani tak o opravu vlastního tělesa mos-
tu, který není v tak špatném stavu, projekt je zaměřen na celkové rozšíření 
komunikace a chodníků do stran,“ upřesnil místostarosta Čeněk Jůzl. V této 

souvislosti bylo oslo-
veno město s nabíd-
kou na zpracování 
projektu na pořízení 
slavnostního osvětle-
ní. Nasvětlením jedné  
z  dominant města 
by vznikl zajímavý 
pohled na histo-
rickou část města,  
a to jak z prostoru 
pěších zón podél řeky 
Sázavy, tak ze souběž-
ného mostu u obchod-
ního domu Billa. Rada 
města proto schválila 
pořídit v rámci celko-
vého projektu projek-
tovou dokumentaci  
i na slavnostní osvět-
lení mostu. „Předpo-
kládáme, že by most 
mohl být opraven včet-
ně osvětlení do dvou 
let,“ dodal Čeněk Jůzl. 
 S.�Pátková

Radniční okénko v nových časech a Televize HBin po 
pauze znovu vysílá
Havlíčkobrodská Televize HBin, která vysílala od ledna 1999 pod hla-
vičkou společnosti HBTV, vlastníka licence na vysílání, musela požádat 
Radu pro rozhlasové a televizní vysílání o udělení nové licence. Důvo-
dem byl prodej HBTV společnosti NejTV. Nyní se na obrazovky vrací 
pořad Havlíčkobrodské minuty a magazín Zoom, který diváci televize 
HBin nemohli vidět od září letošního roku. Vysílání budou i nadále 
zajišťovat mladí redaktoři a kameramani z Havlíčkova Brodu a okolí, 
kteří se podílejí na činnosti Novinářského centra Karla Havlíčka Borov-
ského.Pořad „Radniční okénko“ se od začátku prosince vysílá společ-
ně s Havlíčkobrodskými minutami a magazínem Zoom v premiéře ve 
20.00 hod. každou středu a následujíci dny vždy v osmi reprízách den-
ně v časech od 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 16.00, 18.00, 20.00, 22.00 
hod. (red)

Havlíčkobrodské listy na www.muhb.cz od 4. 12. Příští vydání od 5. 1.

Vláda ČR schválila zřízení hraničního přechodu na neveřejném mezi-
národním letišti s vnější hranicí Havlíčkův Brod. Technické převzetí 
státní hranice proběhlo 26. listopadu.  

Mezinárodní hranice uprostřed ČR a Evropy
Letiště, které zde funguje zhruba 75 let, změnilo statut. Usiloval o to Aero-
klub Havlíčkův Brod jako organizace, která spravuje vnitrostátní letiště. 
Proces trval zhruba 3 roky. Klub musel zrenovovat letištní čerpací stanici, 
odbavovací místnosti, celní prostory i řídící věž. Samozřejmě nemůže chy-
bět radar, kterým je sledován letecký provoz. „To všechno se povedlo díky 
tomu, že nám pomáhalo město Havlíčkův Brod, a to jak po finanční stránce, 
tak i tím, že podpořilo žádosti o zřízení hraničního přechodu a mezinárodní-
ho letiště,“ říká Milan Janeček, předseda zdejšího Aeroklubu. 
Letos v létě dosáhl Aeroklub Havlíčkův Brod toho, že Úřad pro civilní 
letectví umožnil  na brodském letišti přijímat lety ze zahraničí. Nyní je 
možné dokonce přijímat lety i z nečlenských států EU. Letadla však musí 
překročit mezinárodní hranici, proto bude v Havlíčkově Brodě na vnit-
rostátním letišti zřízen hraniční přechod, což je samo o sobě zajímavos-
tí. „Nejsme tedy jen středem Evropy, alespoň podle Járy Cimrmana, ale 
jsme i hraniční město s pomyslnou bránou do světa,“ dodává s lehkou 
nadsázkou Milan Janeček. „V létě jsme dosáhli všech parametrů, které 
musí mezinárodní letiště splňovat, a bylo nám vládou ČR schváleno. Tím 
jsme se zařadili mezi 10 měst v ČR, která mají mezinárodní letiště. V kraji 
Vysočina jsme jediní a zároveň jsme jediné město, které má hraniční pře-
chod. Letiště se také začlenilo do Integrovaného záchranného systému, 
takže je ho možné například využít při živelných pohromách. Zřídili jsme  
i heliport, kde lze přistát v případech, kdy špatné počastí nebo velká hmot-
nost vrtulníku nedovoluje přistání na nemocnici,“ dodává Janeček. 
Hraniční přechod je chráněn proti ilegálnímu vstupu i pašování zboží. 
Před letem je nutné 24 hodin dopředu vyplnit formulář, který je dostup-
ný na www.aeroklubhb.cz, a na základě toho bude zařízeno jak celní, tak 
pasové odbavení. „Pokud se tedy někdo ráno rozhodne letět k moři, sta-
čí zavolat na letiště a odpoledne už může startovat z Havlíčkova Brodu  
a také potom zde zase přistát,“ popisuje výhody předseda Aeroklubu.  
A naopak, letiště je schopné přijímat letadla z celé Evropy do váhy 5,5 
tuny, což jsou letadla s obsazením do 18 osob. Většinou jsou to prý turisté 
z Německa, Holandska, Rakouska, Švýcarska a podobně. 
Střed republiky i vlastní poloha letiště má své výhody. Například má men-
ší problémy s počasím, proto lze předpokládat, že se zde zahraniční létání 
bude rozvíjet. Zahájení provozu bude slavnostně odstartováno zjara roku 
2010. S. Pátková, foto L. Blažek

PLAŤTE PARKOVNÉ 
PROSTŘEDNICTVÍM 
SMS

www.smsparking.muhb.cz

Rekonstrukce a obnova místních komunikací v areálu 
bývalých kasáren letiště, Havlíčkův Brod
Zahájení: srpen 2009
Ukončení: prosinec 2009
Celková cena za provedení díla: 22 240 478,- Kč (z toho dotace Minister-
stva pro místní rozvoj 8 mil. Kč, vlastní prostředky města 16,24 mil. Kč)
Zhotovitel: M-SILNICE a.s.� �
 Odbor rozvoje města
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Imrich Gablech oslavil narozeniny i svátek
Držitel Bílého lva Imrich Gablech byl slavnostně přijat na radnici vedením 
města, které mu gratulovalo nejen k nejvyššímu státnímu ocenění, ale také 
k 94. narozeninám. Pan Gablech je oslavil 4. 11. spolu se svým svátkem  
5. 11. přesto, že se jméno Imrich vyskytuje v tento den pouze ve sloven-
ském kalendáři. Oslavenec dárky nejen přijímal – přinesl také vlastnoručně 
krájené a sušené křížaly jako pozornost pro starostku i místostarosty. Na 
snímku je s dalším gratulantem Josefem Stachem. S.�Pátková

Den veteránů 11. 11.
Tradičně se u pomníku padlých ze II. světové války v parku Budoucnost sešla 
11. listopadu skupina vlastenců, představitelů města i Krajského vojenské-
ho velitelství z Jihlavy k uctění Dne veteránů. „Původně jde o svátek veterá-
nů z I. světové války, dnes se jedná již i o vysloužilce z obou válek. Poslední 
československý veterán pamatující první válku totiž zemřel v roce 2003 ve 
věku 107 let,“ dodala starostka města Jana Fischerová. S.�Pátková

Děti slavnostně přestřihly pásku u „svého“ podchodu
Podchod v Masarykově ulici slouží veřejnosti a chrání bezpečnost přechá-
zejících již od října. Slavnostní ceremoniál k jeho oficiálnímu předání však 
proběhl 5. listopadu za účasti dětí z blízké školy Wolkerova. Děti, povzbu-
zované dalšími svými spolužáky, pěkně zazpívaly. Pásku tentokrát stříhali 
nejen představitelé města a dodavatele, ale také zástupci školáků, kteří pře-
devším budou tento podchod využívat. S.�Pátková

Vánoce 2009
Atmosféru svátků v Havlíčkově Brodě navodí „Advetní trhy“, které budou 
probíhat od 11. 12. do 20. 12. 2009 na Havlíčkově náměstí. Na centrální 
ploše Havlíčkova náměstí se během trhů vystřídá asi 50 prodejců, u kte-
rých si budete moci koupit vždy od 9 do 17 h. např. vánoční ozdoby, ruční 

bižuterii, keramiku, ručně dělané kabelky nebo čepice. Chybět nebude 
ani medovina, mýdla, včelí vosk nebo přírodní kosmetika.

Sváteční písně každé odpoledne
Kromě stánků s dárkovým zbožím a občerstvením zpestří každé odpo-
ledne od 16 hodin půlhodinka s kulturním vystoupením v provedení 

místních souborů. Sváteční písně zazní např. v podání pěveckého sboru 
Jasoň, dětského pěveckého sboru Oříšek nebo akordenonistek z havlíč-

kobrodské ZUŠ. 
Rozsvícení vánočního stromu na Havlíčkově náměstí

Na první adventní neděli v podvečer 29. listopadu se rozsvítil vánoč-
ní strom na Havlíčkově náměstí. Tradičně se této komorní akce ujala 

Oblastní charita Havlíčkův Brod. V sále Staré radnice proběhla výstava, 
která přiblížila způsoby zdobení vánočních stromků. Doprovodily ji děti 

ze Základní umělecké školy. Na náměstí promluvil místní kněz Pavel 
Hroznata o významu adventu a požehnal adventní věnce. O doprovodný 
program se postaral Pavel Lutner a děti z farnosti. Vánoční jedle vysoká 

11 m bude svítit spolu s ozdobenými domy a ulicemi centra města každý 
večer do Tří králů. Od první adventní neděle zdobí náměstí i dva betlémy, 

dřevěný a slaměný. 
Vánoce v Havlíčkově Brodě vyvrcholí na Štědrý den, 
kdy se v 15 h. rozezní z věže kostela Nanebevzetí panny Marie 

vánoční koledy.
Půlnoční mši svatou v klášterním kostele sv. Rodiny bude 
sloužit farář Václav Pavlosek s hudebním doprovodem sboru 

Jasoň 24. 12. ve 24 hodin. 
Vánoční strom do Brielle poputuje také letos

Loni byl poprvé na přání holandských partnerů do Brielle dovezen 
vánoční strom. To, co je pro nás již běžná kulisa adventního náměstí, je 
v Holandsku velkou událostí. Souvislé lesní jehličnaté porosty tam totiž 

téměř neexistují. Od nizozemské firmy Alphatrans B.V., která na své 
náklady dopravila dar města Havlíčkova Brodu do partnerského města, 

jsme získali příslib spolupráce na 5 let,“ přidal komentář radní Tomáš Her-
mann. Letos tedy jedle odcestovala tak, aby se mohla na náměstí Markt 

před starobylou radnicí v Brielle rozsvítit v pátek 11. prosince.
Líbezné Vánoce  

Vánoční koncert pěveckého sboru Jasoň 25. 12. 2009 v 15 hodin  
v kostele sv. Rodiny. Výtěžek z dobrovolného vstupného bude 

věnován na podporu občanského sdružení METODĚJ, které pomáhá 
dětem s metabolickými či jinými vzácně se vyskytujícími chorobami.

Zapomenutý Brod
Výstava nazvaná „Zapomenutý Brod a jiné motivy“ na Staré radnici ve 
foyer koncertního sálu v 1. patře byla první autorskou výstavou malíře 
Pavla Kočičky z Havlíčkova Brodu. Jak název naznačuje, námětem většiny 
romantických obrazů a obrázků jsou zajímavá místa Havlíčkova Brodu, a to 
zejména v podobě, která už patří historii včetně replik několika obrazů Ota-
kara Štáfla a dr. Jiřího Veselého. Kromě toho jsou zde k vidění ukázky olejo-
maleb z několika dalších cyklů – Slunce v zahradách, Děti, Repliky slavných 
obrazů. Výstava je prodejní a potrvá do pátku 11. prosince. Další možnost 
prohlédnout si obrazy je v Galerii na schodech v Kamenické ulici č. 1652 po 
telefonické dohodě na tel. 603 319 924. S.�Pátková
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Listopadové zajímavosti
• Ambulance klinické psychologie v Nemocnici Havlíčkův Brod zajišťuje kli-
nicko-psychologické služby hospitalizovaným a ambulantním pacientům,  
v případě potřeby i jejich rodinným příslušníkům. Je rovněž zpřístupněna kli-
entům, kteří primárně nevyužívají lékařské a jiné péče v rámci nemocnice. 
Pracoviště nabízí např. hypnoterapii, psychoterapii a psychologické ovlivňo-
vání bolesti, rehabilitaci kognitivních funkcí. Bližší informace najdete na www.
onhb.cz v sekci Ambulance > Klinická psychologie.
• V Kalifornském Falbrooku zemřela ve věku 86 let herečka Stella Májová, 
která hrála v mnoha českých filmech. Nejznámější je patrně z role princezny 
Zpěvanky v pohádce Byl jednou jeden král. Stella Májová se narodila 19. čer-
vence 1923 v Havlíčkově Brodě jako Stella Weingärtnerová.
• Havlíčkobrodský výrobce zařízení pro interiéry prodejen ZOK System zví-
tězil v soutěži Podnikatelská nemovitost roku v sekci Nejcitlivější regenerace 
brownfieldu. Výsledky vyhlásily pořadatelská agentura CzechInvest a Sdružení 
pro zahraniční investice AFI. (red)

Studenti si připomněli činy svých předchůdců
Vlastní program k připomenutí pádu komunismu v listopadu 1989 připravili 
učitelé na havlíčkobrodském gymnáziu. Odpoledne a večer 16. listopadu 
strávili nad reflexí totality v naší zemi a průběhu sametové revoluce. Stu-
denti a návštěvníci z řad veřejnosti zažili skrze promítací plátno atmosféru 
takzvané normalizace – v ateliéru výtvarné výchovy shlédli komentované 
pásmo dokumentárních materiálů, autentických televizních relací, reklam 
či chvilek poezie. Poté se přesunuli do vestibulu školy, kde se uskutečnila 
beseda s Miloslavem Růžičkou, politickým vězněm z Vilémova na Havlíč-
kobrodsku. Podzimní odpoledne oživil kytarou a zpěvem bývalý student 
gymnázia Jakub Kříž. Představil Vraní zpěvy básníka Jana Zábrany, které 
sám zhudebnil. Zpěv následně vystřídalo mluvené slovo. Dva z pořadatelů, 
učitelé Hynek Bouchal a Aleš Říman, recitovali jak z děl lokajů – básníků 
poplatných režimu, tak z tvorby opravdových umělců, která byla zakázaná. 
Večer studenti vyslechli hosty besedy Takhle nějak to bylo…, kterou mode-
rovala učitelka Alena Konrádová. Na listopadové události zavzpomínal his-
torik Jan Schneider, bývalý starosta Havlíčkova Brodu Tomáš Holenda, první 
porevoluční ředitel gymnázia Jan Štefáček i jeho nynější nástupce Milan 
Novák, učitelé Květoslava Růžičková, Danuše Vejrová, Hynek Bouchal, Dani-
el Koráb a Jaroslav Kocman. Připomněli průběh sametové revoluce v Česko-
slovensku, v Havlíčkově Brodě i na gymnáziu. Zbytek programu se odehrál 
za čtenářským stolkem. V rámci happeningu Čteme si, co chceme!!! se za 
ním vystřídali bývalí i současní studenti, učitelé a hosté, mezi nimiž nechy-
běli Markéta Hejkalová, novinář Petr Suchomel nebo místostarosta Libor 
Honzárek. Předčítali z textů, které nesměly být před rokem 1989 z různých 
důvodů publikované. Došlo například na díla Ivana Martina Jirouse, George 
Orwella nebo Bohuslava Reynka. A. Štefánková

Dům s pečovatelskou službou měl patnáctiny
Již patnácté výročí otevření oslavil Dům s pečovatelskou službou 6. 11. pro-
gramem v Domově pro seniory v Reynkově ulici. Zúčastnili se také zástupci 
města Jana Fischerová a Libor Honzárek. Fotografie Evy Šílové dokumentu-
je atmosféru příjemně prožitého odpoledne. (red)

Řemeslníci tentokrát pod střechou
Volno u příležitosti oslav Dne boje za svobodu a demokracii 17. listopadu 
využily stovky lidí k návštěvě tradičního Trhu řemesel. Kvůli rekonstrukci 
náměstí však zamířily do Kulturního domu Ostrov, který poskytl náhradní 
prostory. Návštěvníci se museli tísnit v užších uličkách mezi stánky, nabíd-
ka ale zůstala stejně bohatá jako v minulých letech. Pozornost přitahovali 
zejména prodejci, kteří své zboží vyráběli přímo na místě. Příchozí si moh-
li prohlédnout točení keramiky, navlékání perel, paličkování, drátkování 
nebo vyšívání. Ke koupi bylo ručně malované sklo, výrobky z kůže či vos-
ku, aranžmá ze sušených květin, adventní věnce nebo cizokrajná koření. 
Na své si přišli i milovníci staročeských dobrot, ochutnat mohli voňavé 
koláče, vdolky, moučné placky či trdelníky. Atmosféru dob minulých 
dokreslovala vystoupení krojovaných muzikantů a tanečníků folklórního 
souboru Čačina ze Spišské Nové Vsi a skladby hudební skupiny Pilgrim 
Pimple z Prahy. Příští Trh řemesel se uskuteční za půl roku, na Den osvo-
bození 8. května. A. Štefánková

Sametový Hutka
V poetickém podkroví kavárny U Notáře „oslavili“ výročí sametové revo-
luce také. Krajská knihovna Vysočiny v Havlíčkově Brodě, Stolová spo-
lečnost praotce Broda a Sdružení Medium Labyrinti uvedli 24. listopadu 
koncert hudebníka, skladatele a písničkáře Jaroslava Hutky, který kvůli 
politickému nátlaku opustil v říjnu 1978 Československo a žil v emigraci  
v Nizozemsku. Po listopadu 1989, kdy vystoupil na pražské demonstraci 
na Letenské pláni, se natrvalo vrátil do vlasti. Postupem času se z něho 
stal kritik české postkomunistické demokracie. Spolupořadatelem akce 
byl i Tomáš Holenda. (red)
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Daně z nemovitostí více nestoupnou
Již loni na podzim byla schválena nová obecní vyhláška, která zavedla 
jednotný místní koeficient 2  s účinností od 1. ledna 2010. V důsledku 
několika novel zákona 338/1992 Sb., o této dani přijatých poslanec-
kou sněmovnou v průběhu roku 2009 se zcela zásadně mění sazby 
daně u jednotlivých druhů nemovitostí, rozsah osvobození a možnost 
uplatnění některých koeficientů. Na konec, v důsledku tzv. Janotova 
balíčku, se základní sazby daně z nemovitostí u jednotlivých druhů 
zvednou ze zákona dvojnásobně. „Spolu s místním koeficientem by 
okamžitý nárůst byl 4 násobný, proto se město ke své vyhlášce vrá-
tilo a schválilo novou variantu tak, aby se uplatnilo pouze zákonné 
navýšení a  celkové navýšení nebylo pro občany čtyřnásobné,“ dopl-
nil místostarosta Čeněk Jůzl. Zastupitelstvo schválilo novou obecně 
závaznou vyhlášku o stanovení koeficientů pro výpočet daně z nemo-
vitostí číslo 6/2009, která revokuje předešlý dokument s platností od 
1. 1. 2010. „Důležitým aspektem daně z nemovitosti je fakt, že jsou 
výlučným příjmem města do rozpočtu a jsou z nich hrazeny služby pro 
občany,“ dodává Čeněk Jůzl S.�Pátková

Celková částka dotací města byla navýšena o 1 %
Zastupitelstvo města schválilo dotace neziskovým organizacím ve 
městě na rok 2010. Vyčleněná rozdělovaná částka v souladu se Zása-
dami pro poskytování finančních podpor je definována jako 6 % ze 
sdílených daňových příjmů města. „V příštím roce se však předpoklá-
dá menší daňová výtěžnost, takže 6 % by oproti letošku představovalo 
nižší finanční částku. Proto se zastupitelstvo rozhodlo navýšit celko-
vou částku příspěvků města o 1 %,“ vysvětlil místostarosta Čeněk Jůzl. 
Celková navrhovaná 7% částka, skládající se z rozdělených 14 430 tis. 
Kč, 250 tis. Kč jako rezerva na granty a 250 tis. další rezerva, bude 
součástí rozpočtu na rok 2010, který bude předložen ke schválení 
zastupitelstvu 14. prosince.  S.�Pátková

Poplatek za komunální odpad zůstane stejný
Zastupitelstvo města schválilo s platností  od 1. 1. 2010 novou obec-
ně závaznou vyhlášku č. 8/2009 o místním poplatku za provoz systé-
mu shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňová-
ní komunálních odpadů. Touto obecně závaznou vyhláškou se mění  
a nově zní příloha vyhlášky, která vyčísluje skutečné náklady na sběr 
a svoz netříděného  komunálního odpadu na 1 osobu za rok 2008  
a dokumentuje tak oprávněnost stanovené sazby. Poplatek pro občana 
se skládá ze dvou částí, z nichž jedna je povinná ve výši 250 korun, druhá 
je variabilní dle skutečných nákladů. Maximální poplatek regulovaný stá-
tem je však ve výši 500 Kč. „Přestože celkové náklady na likvidaci odpadů 
stouply téměř na 1 100 Kč na osobu za rok, poplatek v maximální výši 
500 Kč  zůstává stejný a dotace města budou v příštím roce přesahovat 
11 milionů korun,“ uzavřel místostarosta Čeněk Jůzl. S.�Pátková

Zastávka MHD na Havlíčkově náměstí je od 1. 12. opět 
funkční pro všechny linky
Od prvních ranních spojů dne 1. 12. 2009 je opět v provozu zastávka 
MHD Havlíčkovo náměstí a její označníky byly přestěhovány z Huso-
vy ulice zpět na své původní místo. „Po ukončení prací v Dolní uli-
ci (30. 11. 2009) byl průjezd všech autobusů vrácen na Havlíčkovo 
náměstí a do Dolní ulice. Autobusy MHD budou náměstím projíždět 
až do doby, než klimatické podmínky dovolí stavařům zahájit práce 
(při dodržení příslušných technologických podmínek) resp. do doby, 
než dodavatel zahájí práce na diagonálním úseku komunikace prochá-
zející náměstím. Poté bude opět trasa MHD na dobu nezbytně nutnou 
alternativně upravena,“ vysvětlil místostarosta Libor Honzárek. O pře-
sunu zastávky do Husovy ulice vás budeme informovat. (red)

Město Havlíčkův Brod má nové propagační materiály 
Nová sada prezentačních a propagačních předmětů vznikla letos z pro-
jektu Za krásami a historií Havlíčkova Brodu. V první etapě tohoto 
projektu, který finančně podpořily evropské fondy, připravilo Městské 
informační centrum (MIC) nové tužky, propagační tašky, desky na propa-
gační materiály, trhací mapu města a skládačku mapující brodské kostely  
a hřbitovy, vše v českém a anglickém jazyce a virtuální prohlídku města 
na webových stránkách města v sekci MIC za celkem 340 tis. Kč. „Není to 
tak běžné v ostatních městech a navíc bude  ve virtuální podobě nejen 
dosavadní vzhled náměstí, ale i ten nový po rekonstrukci“ představila 
část projektu starostka Jana Fischerová. Po ukončení I. etapy v prosin-
ci 2009 bude MIC pokračovat do konce příštího roku přípravou virtu-
ální prohlídky parku Budoucnost, skládaček Měšťanské domy a Sochy  
a pamětní desky a DVD o Brodě. Celkem projekt představuje náklady 
675 tis. Kč. Z 92,5 % jsou výdaje dotovány z Regionálního operačního 
fondu EU, město uvolní z rozpočtu jen 50 tis Kč. S.�Pátková

Spořící žárovky patří do kontejnerů na městském úřadě
Město Havlíčkův Brod rozšířilo úspěšnou spolupráci s firmami, které jsou 
zapojeny do kolektivního systému zpětného odběru použitých elektrozařízení. 
V současné době byla podepsána smlouva s firmou EKOLAMP, která na třech 
místech umístí a bude vyvážet malé sběrné nádoby na sběr starých kompakt-
ních zářivek a výbojek. „Nádoby jsou umístěny v prostorách městského úřadu 
V Rámech, na radnici v Městském informačním centru a ve vestibulu budovy 
na Pražské ulici,“ informuje místostarosta Čeněk Jůzl. V těchto místech jsou již 
umístěny nádoby na sběr drobného elektrozařízení (kalkulačky, mobilní telefo-
ny, vysoušeče vlasů, konvice, části počítačů a podobně), se kterým tak občané 
nemusí chodit až do sběrných dvorů. „Tato likvidace je pro občany samozřejmě 
bezplatná, a protože se nebude jednat o velké objemy, město od firmy získá 
příspěvek v řádu deseti tisíců korun,“ doplňuje Čeněk Jůzl. S.�Pátková

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci prosinci 2009

Jednání ZM se bude konat 14. 12. 2009 od 14.30 hodin ve velké zasedací místnosti 
MěÚ Havlíčkův Brod, Havlíčkovo náměstí 57.

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění jsou na www stránkách a úřední desce MěÚ.

7.12. Výbor pro výchovu, vzdělávání a sport 15.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
17.12. Výbor pro životní prostředí 15.30 hod. MěÚ V Rámech

Územní plán a rozvoj města nekoná se
Sociální a zdravotní problematika nekoná se
Cestovní ruch, kultura a vztahy s veřejností nekoná se
Finanční výbor nekoná se
Hospodářský výbor nekoná se
Mediální výbor nekoná se

Dne 31. 12. 2009 budou pro veřejnost uzavřena všechna pracoviště  
Městského úřadu v Havlíčkově Brodě.
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Sport

Podzim nebyl pro Slovan až tak špatný
Podzimní část krajského přeboru byla pro fotbalisty Slovanu výraz-
ně úspěšnější než ta jarní, když trenérské žezlo převzal odchovanec 
domácí kopané Z. Jungvirt. Po 10. kole krajského přeboru přišlo vítěz-
ství doma nad Starou Říší 4:3. Následovaly dva nerozhodné zápasy 
doma s V. Bíteší 1:1 a v Herálci (HB) 2:2. Závěr podzimu byl pro Slovan 
vítězný v podobě porážky M. Budějovic na domácím hřišti 4:1. Hned 
v polovině listopadu začala hráčům zimní příprava, která s vánoční 
přestávkou potrvá až do konce února. Navíc bude „protkána“ příprav-
nými zápasy s týmy Humpolce, Vrchoviny, Polné, Žirovnice nebo Pel-
hřimova či Chotěboře.   J. Švanda 

HC Rebel informuje
V prvním kole prvoligoví Rebelové přivítali na domácím ledě Kadaň 
a hned na úvod zvítězili 6:3. Potom se již roztočil prvoligový kolotoč 
zápasů s těmito výsledky: Třebíč–HB 5:7, HB–Hr. Králové 5:4 (SN), 
Šumperk–HB 3:4 (SN), HB–Benátky 5:1, Havířov–HB 3:1, HB–Vrchlabí 
0:4, Beroun–HB 3:2, HB–Olomouc 0:4, Tábor–HB 3:6, HB–Chrudim 
1:3, Znojmo–HB 6:4, HB–Chomutov 4:1, Jihlava–HB 4:1, HB–Ústí 2:4. 
Tím měla I. liga za sebou úvodní polovinu základní části. HC Rebel byl 
na 9. místě tabulky se skóre 48:51 a s 19 body. Nejproduktivnějším 
hráčem byl M. Třetina. 
Odvety začaly pro hráče HC Rebel úspěšně, a to výhrou v Kadani 2:1. 
Dále HB–Třebíč 7:0, Hr. Králové–HB 6:1, HB–Šumperk 3:2, Benátky–
HB 3:2 (P), HB–Havířov 5:4 (SN). Rebelové zakončí odvety se soupeři 
14. prosince v Ústí n. L. J. Švanda  

Na celostátní lize v zápasu byli starší žáci druzí 
V Meziboří se uskutečnilo poslední kolo celostátní ligy v zápase řec-
ko-římském starších žáků. Brodští borci sice neobhájili zlaté medaile  
z minulých let, ale přesto podali dobrý výkon a nestačili pouze na celek 
Sokola Hodonín. O stříbrné medaile se zasloužili – 32 kg M. Hauser, 35 
kg M. Suchý, 38 kg L. Milichovský, 42 kg P. Zachariáš, 47 kg R. Šrámek, 
53 kg D. Lukeš a M. Pavlíček, 59 kg J. Kaser, O. Dobrovolný a J. Slabý, 66 
kg D. Musil, 73 kg J. Souček a do 85 kg M. Pecka. J. Švanda 

Start krajského přeboru ve futsalu
V polovině listopadu rozehrálo devět týmů úvodními zápasy další roč-
ník krajského přeboru futsalu na Vysočině. Vítěze předchozího roč-
níku, S.U.D. Světlá nad Sázavou, který nastupuje v divizi D, nahradil 
v novém ročníku tým Futsal klub Chlapíci Havlíčkův Brod, který byl 
v tabulce po prvním kole na třetí příčce.  J. Švanda

Čeští a mongolští žáci brodských škol si zahráli basket
V rámci projektu „Sociální začleňování cizinců na území města Hav-
líčkův Brod“ proběhl ve sportovní hale turnaj havlíčkobrodských 
základních škol v basketbalu ve smíšeném obsazení českými a mon-
golskými žáky. „Cílem projektu je pomoci cizincům v jejich neleh-
kém postavení při vstupu do naší země, přizpůsobit se životu naší 
veřejnosti, zajistit vzdělávací programy pro základní vzdělání v čes-
kém jazyce rodičům i dětem a vytvořit takové podmínky, aby mohli 
komunikovat s obyvateli města na kulturních, společenských i spor-
tovních akcích. Jednou z nich byl právě tento turnaj,“ uvedla tisková 
mluvčí Alena Doležalová. Přátelská utkání měla mohutnou podporu 
ostatních žáků škol a samozřejmě své vítěze i nejlepší hráče. Všichni 
dostali ocenění v podobě poháru a diplomu. Ceny předávala starost-
ka Jana Fischerová spolu s Helenou Dluhošovou z odboru azylové  
a migrační politiky ministerstva vnitra, které se podílelo na přípravě 
a realizaci projektu. S.�Pátková

Házená I. liga žen: Havlíčkův Brod–Olomouc 26:25
Na předposlední kolo 1. ligy házené žen do brodské sportovní haly 
přijela favorizovaná juniorka Olomouce. Hostující hráčky stále ved-
ly, nakonec zabraly obě brodské kanonýrky Burdová s Kafkovou. 
Samotný závěr střetnutí byl strhující. Devadesát sekund před kon-
cem vykřesala naději Kafková, když snížila na 24:25, vzápětí srovnala 
Šrámková na 25:25 a pouhých sedm sekund před závěrečným hviz-
dem po výskoku přes bloky rozjásala spoluhráčky i publikum Burdo-
vá a upravila na konečných 26:25. L. Blažek

Bude se lyžovat na Vysoké o vánocích?
Dle dlouhodobé předpovědi má pravá zima přijít až v únoru, ale členo-
vé občanského sdružení dělají vše proto, aby se v případě příznivých 
podmínek mohlo lyžovat po celé vánoční prázdniny. Bude-li tomu tak, 
pak se bude lyžovat každý den od 9 do 17 hodin. Přesné informace na-
jdou zájemci na internetových stránkách www.lyzarhb.cz. Zde si mohou 
prohlédnout aktuální záběry letošní sezóny ze dvou kamer na svahu. 
Dalším příjemným překvapením je rekonstruované večerní osvětle-
ní, které svojí intenzitou velmi zkvalitní lyžování po západu slunce.  
I v případě, že nebude sníh, chata na Vysoké bude oba vánoční svátky 
otevřená a návštěvníci po procházce zde naleznou patřičné občerstvení 
i aktuální lyžařské informace. Mohou si i odnést zdarma vynikající vodu 
z lesní studánky. 
Lyžaři z Vysoké přejí všem havlíčkobrodským občanům krásné Vánoce  
a mnoho hezkých zážitků na bílých pláních v novém roce.
 Aleš Kadlec, předseda Lyžař o.s.



� Havlíčkobrodské listy

Co možná nevíte...

Sedmnáctý listopadový den roku 2009 pat-
řil oslavám 20. výročí Dne boje za svobodu  
a demokracii. 
Oslavy začaly toho dne v Muzeu Vysočiny – Hav-
líčkově domě, kde se dopoledne sešli zástupci 
Havlíčkova Brodu a partnerských měst Brielle 
a Spišské Nové Vsi k prohlídce výstavy Listopad 
1989 na Havlíčkobrodsku. 
V 11 hodin se veřejnost v čele s vedením měs-
ta, zahraničními delegacemi a některými členy 
zastupitelstva Havlíčkova Brodu a úřadu kraje 
Vysočina přišla poklonit památce obětí totalit-
ního režimu k pomníku Obětem komunismu. 
Kromě oficialit zazněla i působivá slova Jaromíra 
Stojana, předsedy Okresní organizace Konfede-
race politických vězňů a Tomáše Holendy, první-
ho polistopadového starosty Havlíčkova Brodu. 
Pokládání květin pak ještě umocnilo dojetí, kte-
ré vyvrcholilo společným zazpíváním původní 
Československé hymny.
Oslavy gradovaly od 18 hodin Slavnostním veče-
rem k 20. výročí pádu komunismu, který v sále 
Staré radnice uspořádalo město Havlíčkův Brod 
spolu s Muzeem Vysočiny. Město ocenilo pěti-
ci významných brodských aktérů listopadových 
a prosincových událostí roku 1989 pamětní 
dokumentární fotografií Vladimíra Kunce. Své 
místo zaujaly podpisy laureátů cen v pamětní 
knize města. Radní Tomáš Hermann vytvořil  
a přečetl laudatia oceněných, jichž na této dvou-
straně využíváme. 

Závěrem večera proběhla beseda s Pavlem 
Šimonem, Tomášem Holendou, Janem Hylišem, 
Janem Schneiderem a Jaroslavem Požárem. 
Otázky pokládala Zina Borovská z Muzea Vyso-
činy a zaznamenané odpovědi jsou nejen vzpo-
mínkami na události sametové revoluce, jejího 
průběhu a současného pohledu na tehdejší situ-
aci, ale také materiálem pro budoucí historiky.

Ocenění brodských vůdčích osobnos-
tí listopadových událostí roku 1989
Podhoubí Havlíčkovy mládeže bylo v tzv. under-
groundu – spojilo lidi , kteří tíhli k alternativní 
muzice a tím i alternativnímu pohledu na sku-
tečnost reálného socialismu. Hráli spolu v kape-
lách, poslouchali Plastiky, Jasnou páku a Psí 
vojáky, navštěvovali polooficiální či bezpečnos-
tí rozpouštěné hudební festivaly. Pod názvem 
Havlíčkova mládež organizovali relativně nepro-
vokující akce, jako hrabání listí, čištění splavu 
pod Hastrmanem, výstavu Stanislava Bartůška 
v parku, výroční pochod do Havlíčkovy Borové. 
Mezi hlavní tahouny zhruba 25 členné skupi-
ny lze počítat Davida Šidláka, Petra Hrabalika, 
bratry Petra a Pavla Novotných, Pavla Šimona 
a další. Havlíčka si dali do znaku nejen pro jeho 
blízkost místní, ale i názorovou – paralela Hav-
líčkovy kritiky monarchie a komunismu, epigra-
my mísící satirickou břitkost s humorem, snaha 
vyjádřit svůj postoj, ale nejít hlavou proti zdi. 
Konec konců Havlíček, pronásledovaný rakous-
kým absolutismem, zůstal i v rudě přepsaných 
dějinách hrdinou národa.

Petr Novotný
Jedním z tahounů byl Petr Novotný, mírně 
introvertní, duchovně založený kluk, který hrál 
na klávesy v kapele Křečový žíly s Petrem Hraba-
likem a chvíli se živil jako kotelník. 

Protože Petr byl v danou chvíli ve Španělsku, 
ocenění převzal jeho otec.

Jako mladík stál úspěšně v hokejové bráně, pak 
přešel na skateboardové prkno, které po létech 
oprášil a závodí dodnes, což dokázal i bronzovým 
stupínkem na ME ve slalomu ve francouzském 
Grenoblu. V tom Grenoblu, kam sahají kořeny 
rodiny Reynkovy, v níž zakotvil a s vnučkou bás-

níka Bohuslava Reynka vytvořil od poloviny 90. 
let nenápadnou, ale o to úspěšnější podnika-
telskou dvojici, která vnesla do našeho města 
ducha zapomenuté, prvorepublikové slušnosti  
a úcty k zákazníkovi, ať už na půdě literární 
kavárny, knihkupectví, v hotelovém pokoji či 
restauraci U Zlatého lva. Mnohé těší i jemně ilu-
strované svazky z jejich nakladatelství Petrkov. 
Petr Novotný dokazuje, že ideál obyčejné sluš-
nosti a jasného názoru co je a není dobré, nebyl 
hranou pózou, ale celoživotní filozofií.

Pavel Šimon
Další hudebník v řadách Havlíčkovy mládeže, 
kytarista reggae uskupení Bio 29 i rockovějšího 
Red Nose byl Pavel Šimon.

Tento kulturně založený mladík, který působil 
jako dramaturg Klubu mládeže v Horní ulici, se 
ukázal jako velmi schopný organizátor a stal se 
jednou z hlavních tváří listopadových veřejných 
shromáždění na Havlíčkově náměstí, s improvi-
zovaným ozvučením, cinkáním klíčů a nadšením 
z jednoduchých pravd, které vyběhly na světlo zpo-
za zavřených dveří obývacích pokojů. Ještě pár dnů 
předtím ho na nepovolené demonstraci k 28. říjnu 
v Praze zatkla policie. Z kapely byl zvyklý vystupo-
vat, nebál se veřejně promluvit i přes osobní zku-
šenost – nebo právě pro ni – s výslechy na Státní 
bezpečnosti. Organizační schopnosti uplatnil i po 
revoluci, přesídlil do hlavního města a působí jako 
úspěšný manažer ve stavebních firmách.
Jaká je, podle Vás, kvalita života dnes a před 
revolucí?
Já to vůbec nehodnotím, před rokem 89 neby-
la podle mě žádná kvalita života. Příčí se mi to 
posuzovat, protože to je podle mě stejné jako 
kdyby se někdo zeptal vězně v koncentračním 
táboře, jak by posoudil skutečnost po návratu 
z koncentračního tábora a před tím. Pro mě to 
jsou dvě věci, které nelze srovnávat a teď je to 
podle mého názoru na každém z nás. Na tom, 
jak jsme schopní svoje myšlenky a názory pre-
zentovat, jak jsme silné nebo slabé osobnosti  
a jak se dokážeme uplatnit. V tom já vidím  
největší sílu této společnosti a demokracie, 
v hloubce a možnosti cokoli dělat a podnikat. 
Samozřejmě je spousta slabostí demokracie, 
kterou se lidé 20 let po 89. snaží využívat, ale 
„lidi jsou lidi“, a tak to bude vždycky.
Splnily se vám některé ideály, za které jste se 
zasazovali v době sametové revoluce?
V podstatě všechno, můžeme si dělat co chce-
me, když tím nikoho neomezujeme, můžeme 
být nezávislí, zapojovat se do různých akti-
vit, nikdo nám v tom nebrání, je to prostě na 
nás. To se mi splnilo. Jiné ideály? Já si praktic-
ky na ty ideály moc nepamatuji. Byl jsem po  
28. říjnu ve vyšetřovací vazbě na Pankráci a měl 
jsem zakázáno jezdit do Prahy, takže jsem měl 
spíš existenční myšlenky a přemýšlel jsem, jak 
se zbavit komunistů. To byly hlavní vize a zaplať 
Pánbůh se splnily velice rychle.

17. listopad – dvacáté výročí sametové revoluce
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...a vědět chcete
Jaromír Stojan
Zejména na počátku komunistické éry začátkem 
padesátých let mnozí lidé bezdůvodně trpěli, 
ztráceli majetek, zaplatili výslechy a dlouhá léta 
vězení zdravím či dokonce životem. I před nimi 
je třeba dnes smeknout. Jedním z politických 
vězňů, kteří prošli jáchymovskými uranovými 
doly byl i Jaromír Stojan. 

Narodil se v Praze v r. 1929, mládí prožil v Nera-
tovicích-Libiši. Po vyučení pracoval jako zahradník 
v Mělníku a ve svých dvaceti letech byl za kolpor-
taci letáků brutálně vyšetřován státní bezpečností 
a později zatčen a křivě obviněn z protistátní čin-
nosti a velezrady. I když se toto obvinění v plném 
rozsahu neprokázalo, byl odsouzen na 2 roky, 
které prožil v koncentračním táboře v Ostrově 
nad Ohří. Poté, co se přiženil do Havlíčkova Bro-
du, pracoval jako plánovač v n.p. Zetor. V prosinci 
1968 byl plně rehabilitován. Po roce 1989 půso-
bil v občanské komisi, sdružující politické vězně 
a v rámci našeho okresu shromažďoval doklady 
nutné pro jejich rehabilitaci a odškodnění. Dnes 
je po Ing. Kostkanovi předsedou Okresní organi-
zace Konfederace politických vězňů a spolu s pa-
nem Růžičkou z Vilémova přednáší ve školách  
o prožitých zkušenostech. 
Jaká je, podle Vás, kvalita života dnes a před 
revolucí?
Kvalita spotřební se nedá vůbec srovnat, tenkrát 
se stály na lepší zboží fronty, dnes se ženské ve 
všem přehrabují a neví, co si vzít. Kvalita duchov-
ní je složitější. Každý to cítí jinak, každý jinak 
přemýšlí a také má jiné informace. Já jsem pra-
coval v bezpečnostních komisích a dostal jsem 
se k informacím, takže nepovažuji tuto dobu za 
ideální. Je to jako když stavíte nový dům, jde to 
podle dostatku materiálu, když je ho málo, jde 
to pomalu. My stavíme společnost, ale nemáme 
dost morálních prostředků… Kdysi viselo ve ško-
lách heslo: Služ své vlasti odhodlaně jako věrná 
stráž, dej srdce, dej duši, dej všechno co máš. 
Dnes by to znělo takto: Služ své kapse odhodla-
ně jako věrná stráž, ber si všechno na co přijdeš, 
ať se dobře máš. Demokracie je krásná věc, ale 
nesmí se zneužívat.
Splnily se vám některé ideály, za které jste se 
zasazovali v době sametové revoluce?
Co se mi plní? Chodím do škol, kde besedujeme 
se žáky. Můžeme svobodně mluvit. Neučíme 
nenávisti proti komunistům, ale odsuzujeme 
komunistický režim jako takový, protože to je zlo-
činecká ideologie, a z těch přednášek už někteří 
dělají disertační práce… To mě těší. Dostal jsem 
děkovný dopis z Havlíčkovy Borové od paní uči-
telky a dětí. Jsou rády, že s nimi mluvíme a ony 
dostávají jiný názor nejen na minulost, ale i na 
současnost. Neučíme je nenávisti, ale toleranci, 
vštěpujeme jim, aby nepodléhali slibům… víte já 
jsem toho zažil mnoho a jsem sice realista, ale 
taky trochu snílek. 

Jan Schneider
Jedním z těch, jejichž jméno figurovalo na úplně 
prvním seznamu signatářů Charty 77, byl v pro-
sinci 1976 i Jan Schneider. 

Předcházela tomu známost s Vráťou Brabencem 
z Plastic People of the Universe. Když se „Plas-
tici“ po „učebnicovém“ procesu začali postup-
ně vracet z kriminálu, dostal od nich nabídku 
hrát na buben. Text Charty se svým zdánlivě 
nevinným apelem na dodržování lídských práv 
v rámci Helsinského procesu, podepsaného 
československou vládou, ho výrazně nevzrušil –  
o to větší vzrušení nastalo po 12. lednu 1977, 
kdy Rudé právo otisklo zdrcující kritiku „zapro-
danců a samozvanců“. O rok později Honza spo-
lu s Mejlou Hlavsou a Plastiky předvedli u Václa-
va Havla na chalupě zpívané Pašije s perkusemi 
a v roce 1986 dali dohromady scénickou hudbu 
k Havlově „Pokoušení“. Hru pak Václav Havel 
sám namluvil na pásek a touto hudbou vstupy 
prokládal. Celá léta byl p. Schneider zaměstnán 
v Praze a na víkend se vracel k rodině. Svou roli 
neviděl ani tak v utíkání před vodními děly VB, 
ale zůstal věrný kultuře – s manželkou Helenou 
opsali na stroji asi 40 knih, mj. i desetisvazkové 
Poznámky k dějinám filozofie od Egona Bondy-
ho, které železniční dělník Jan Schneider přepi-
soval přímo z pásky. Po listopadu zůstal až do 
března 1990 v pražském zaměstnání a působil 
pro Broďáky jako informační spojka z centrály 
OF, byl též členem komise, která prověřovala 
policejní sbory. Po návratu do Brodu pracoval 
na ONV a poté přešel do služeb u Ministerstva 
vnitra.
Jaká je, podle Vás, kvalita života dnes a před 
revolucí?
Když si na to vzpomínám s odstupem času, člo-
věk zapomíná na špatné věci a vzpomíná spíš na 
legrácky a dobré věci, čili mám to trošku zkresle-
né. Nebylo to tehdy ideální, ale ani černobílé, ta 
změna. Přišlo spoustu věcí, na které jsme nebyli 
připraveni, které nejsou pěkné a teď se dějí, ale 
přitom je to změna k dobrému.
Splnily se vám některé ideály, za které jste se 
zasazovali v době sametové revoluce?
Ideálů jsme měli, řekl bych, na rozdávání, těžko 
se mohly splnit všechny, ale určitě se otevřel 
velký prostor pro to, aby se na nich pracovalo. 
Mám pocit, že se všeobecně trochu spolehlo na 
změnu, a že tím je věc vyřešená. Netušili jsme, 
kolik práce bude potřeba ještě udělat, a je to 
před námi. Lidi, jak se říká, trochu vystřízlivěli, 
takže si uvědomují, jak je demokracie náročný 
proces, ale že to stojí za to. 

Tomáš Holenda
Pětici oceněných zakončí člověk, kterého brod-
ské veřejnosti netřeba dlouze představovat 
– první porevoluční starosta města Ing. Tomáš 
Holenda. 

Letecký konstruktér, který působil v Aeru Vodo-
chody a létání propadl i sám – byl nadějným 
akrobatem, který vyhrál Mistrovství republi-
ky juniorů v letecké akrobacii a dostal se do 
reprezentace. Úspěšný byl i v plachtařství. Kdy-
by nepřišly turbulentní časy, tak se možná dál 
vznášel v turbulencích vzdušných. Na jaře 1989 
však podepsal Chartu 77, šířil Lidové noviny či  
T-Magazín se slavným článkem prognostika 
Miloše Zemana. Přišel zákaz létání a po pár měsí-
cích nástup do politiky, která ho cele pohltila. 
Po podpisu Charty ho Petr Uhl poslal k Honzovi 
Schneiderovi – s nadšením a obětavostí se vrhl 
do stále ještě nebezpečných aktivit, jako kolpor-
tace tiskovin, samizdatu, Několika vět. Takřka 
klukovský zápal provázel všechno, co dělal – což 
mu vydrželo dodnes. Někdy 18. listopadu večer 
připravovali u Schneiderů demonstraci na pro-
sincový Den lidských práv, přemýšleli o formu-
lacích, aby jim MěNV akci povolil a z naladěné 
„Svobodky“ se dozvěděli o smrti Martina Šmí-
da při pražském studentském pochodu – poté 
už události vzaly rychlý spád a Tomáš Holenda 
se stal symbolem listopadových událostí před  
20 lety v našem městě. Tomáši, děkujeme!
Jaká je, podle Vás, kvalita života dnes a před 
revolucí?
Kvalita života není jen o materiálních požitcích, 
ale i o duchovu, takže pro mě je to změna zcela 
zásadní. Moje hlavní tužba byla cestovat, proto 
jsem se dal na disidentskou dráhu. Protože mě 
rozčilovalo, že není svoboda sociální, svoboda slo-
va, vyznání, svoboda podnikání, tyhlety základní 
svobody. A ty je nyní, myslím si, potřeba využít. 
Splnily se vám některé ideály, za které jste se 
zasazovali v době sametové revoluce?
O cestování a základních svobodách jsem už 
mluvil. Jiné ideály? Já jsem zas tak moc po ničem 
jiném netoužil. V to, že bude na tom hospo-
dářství lépe, když se bude normálně podnikat, 
v to jsem věřil a o tom, že to bude tak strašně 
těžké, že bude tolik tunelů a různých nepravostí, 
o tom jsem samozřejmě neměl představu. Ale 
když se vezme rozsah zboží a služeb, které byly 
tenkrát a které jsou teď, tak je to nesrovnatel-
né pro každého. Já si myslím, že to stálo za to  
i těm lidem, kteří na tom nejsou třeba majetko-
vě dobře.

 Dvojstránku připravila Světlana Pátková
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Projekt Halloween ve škole
Dýně je symbol  třídy 3. C. Už v první třídě jsme společně s žáky druhého 
stupně dlabali dýni a vytvářeli z ní  lucernu. Semínka jsme zasadili. V druhé 
třídě  při společném projektu Podzimní hraní vyrobili žáci z dýní zvířátka, kte-
rá byla vystavena v části školní zahrady. Letos na jaře si děti z 3.C zasadily na 
školní zahradě sazenice dýní a po prázdninách zjistily, že jim vyrostly velké 
plody.  Rozhodli jsme se, že s nimi opět oslavíme Halloween. Projektu, který 
se uskutečnil  3. 11. na ZŠ Wolkerova, se zúčastnilo 18 žáků ze třídy 3.C a 15 
žáků z druhého stupně. Večer v 17 hodin přišly děti do školy. Některé děti 
doprovázeli rodiče.  Vytvořili jsme 18 týmů, v každém z nich byl vždy zastou-
pen žák 3.C a žák z druhého stupně , v některé skupině byli také  rodiče. Každé 
družstvo mělo za úkol vydlabat z dýně lucerničku. Vznikly překrásné výtvory, 
které můžete vidět na zadním nádvoří naší školy. Na nádvoří jsme do dýní dali 
zapálené svíčky. Rozsvícené lampičky svítily a my jsme je s úžasem prohlíželi. 
Pak se děti rozloučily s rodiči a šly se navečeřet. Mezitím si kamarádi z druhé-
ho stupně připravili halloweenské masky a lístečky s úkoly. Po večeři se malé 
děti vydaly na stezku odvahy, kde plnily úkoly. Otázky byly zaměřené na uči-
vo prvouky. Třeťáci si zopakovali vše, co se naučili v prvním čtvrtletí ve škole. 
Všichni získali velký počet bodů. Hallowenský večer jsme ukončili přehlídkou 
masek. O půl desáté byla večerka. Děti z prvního i druhého stupně se v malé 
tělocvičně uložily do svých spacáků a postupně jsme všichni usnuli. Ráno nás 
čekala snídaně a pak jsme přešli do třídy na vyučování. Malé i velké děti byly 
plné dojmů a vzpomínaly na večer prožitý ve škole. M. Dubnová

Alfa klub je úspěšný a zaslouží si podporu
Pod patronací Centra pro zdravotně postižené v Havlíčkově Brodě funguje 
již několik let Alfa klub pro podporu výkonnostních sportů paraplegiků. Má 
dva členy z Havlíčkova Brodu, jedním je velmi úspěšný Michal Šiška (čtěte na 
str. 13) a druhým Josef Dáňa, který se věnuje tenisu a florbalu. V současné 
době hraje za QUICKIE TEAM SKV Praha, který nyní se svými 19 body stojí 
v čele tabulky florbalové ligy vozíčkářů. „Poděkovat bych chtěla hlavně městu 
Havlíčkův Brod za finanční podporu Alfa klubu jak grantem, tak dotací, bez 
nichž bychom se neobešli,“ říká Kateřina Babuljaková z Centra pro zdravot-

ně postižené. „Očekávaná podpora ze strany dříve spolupracujících sponzo-
rů selhala,“ pokračuje. Alfa klub je stále otevřený dalším zájemcům, mohou 
se přihlásit i jiní handicapovaní lidé z Havlíčkova Brodu. Podmínkou členství 
je prokazatelný zájem o sport, plnění individuálního plánu a účast na spor-
tovních soutěžích. „Podpora Alfa klubu spočívá v tom, že můžeme zajistit 
odborné trenéry, místa kde mohou trénovat a především sháníme finanční 
prostředky. Ty jim pomáhají pokrýt docela vysoké náklady, které mají v sou-
vislosti s provozováním sportu, což je hlavně cestovné, startovné, a pořizová-
ní náhradních dílů nebo doplňků na jejich sportovní pomůcky,“ dopnila Kate-
řina Babuljaková a dodává: „Ráda bych díky Havlíčkobrodským listům vyzvala  
k podpoře i další sponzory.“ S.�Pátková

Tento holub již nad pěší zónou pod mostem přes Sázavu hnízdit nebude. 
Snad si přesune hnízdiště jinam… a ubyde problémů se znečišťováním 
okolí. Pěknou fotografii se zábranami poslal Karel Stýblo. Děkujeme.

Horní Papšíkov
Směrem ke zřícenině hradu Lipnice, od Havlíčkova Brodu co by 
kamenem dohodil, rozprostírá se malebná příměstská část Horní 
Papšíkov. Jak název napovídá, leží osada nahoře na kopci, zatímco 
Dolní Papšíkov leží hned v sousedství pod kopcem. Odkud se ovšem 
vzal název Papšíkov? Historie jména je letitá a vyskytuje se již na sta-
rých mapách, ovšem bez rozlišení dolní a horní části. V místě Dolního 
Papšíkova stál zřejmě již ve středověku dvůr, jehož jméno se nám 
však do současnosti nedochovalo. První dochovaná písemná zmínka 
o dvoře Václava Babšíka či Pakšíka pochází z roku 1591. Podle maji-
tele si dvůr uchoval název i nadále a byl označován jako Papšíkovský 
dvůr, Babšíkov nebo Papšíkov. V těsném sousedství dvora byla nej-
později v 18. století u cesty mezi obcí Poděbaby a městem Německý 
Brod postavena samota, která nese na mapě z téhož století název 
Babšíkovec, ve významu malý Babšíkov. Brzo se samota rozrostla 
díky výstavbě velkého ovčína, ke kterému se přidružila další obytná 
stavení. Podle ovčína byla v 19. století také osada označována jako 
Ovčín (německy Schafstall). Původně náleželo místo s obcí Poděbaby 
k lipnickému panství, od roku 1668 k panství okrouhlickému. Asi již 
v 19. století se začal užívat znovu název Papšíkov, i když ještě v Mís-
topisném slovníku království českého z roku 1895 je místo zařazeno 
pod jménem Ovčín. K tomuto roku je uváděno, že zde stálo 16 domů 
a žilo zde 128 obyvatel. Všichni občané se hlásili k české řeči a ke 
katolickému náboženství. Osada náležela ke vsi Poděbaby, farností  

a poštou se řadila k Německému Brodu. Velkým přelomem pro osadu 
byla výstavba letiště v 2. polovině 30. let 20. století. Pro letiště byly 
zabrány pozemky těsně v sousedství zástavby Horního Papšíkova, 
což ne všichni obyvatelé osady nesli s libostí. Nikdo tehdy netušil, že 
letiště bude dostaveno těsně před tím, než naši zemi bude okupovat 
nacistické vojsko. Posádka musela vyklidit letiště bez boje a předat 
ho nepřátelské armádě, která letiště využívala po celou dobu druhé 
světové války. Teprve po dlouhých šesti letech války mohli občané 
Papšíkova se zadostiučiněním pozorovat, jak na letišti hoří německá 
vojenská letadla. Letiště je využíváno i v současnosti, naštěstí však 
k ryze mírovým účelům. Prostor využívá brodský Aeroklub pro malá 
motorová a bezmotorová letadla. Ruch letadel tedy není zdaleka tak 
velký jako za války a Papšíkov je jedním z nejklidnějších míst Havlíč-
kova Brodu s krásným výhledem do krajiny a na panorama zříceni-
ny hradu Lipnice. Papšíkovem vede cyklistická cesta, která nás přes 
pole zavede ke kouzelnému zákoutí řeky Sázavy, bohužel někdy tak 
rozbahněnému, že se zde jízda na kole stává v mokrých měsících tro-
chu dobrodružnou.  Za prací a do školy se dojíždí do Brodu, nebrání 
to však utužování společenského života v osadě. Od roku 1992 zde 
funguje Hospůdka u rybníčka a nedávno zde bylo postaveno i hřiště 
pro děti i pro dospělé. Rok od roku se osada rozrůstá o nové domy 
a nikdo by dnes již nehádal, že zde byla původně jen malá samota 
– malý Papšíkov neboli Papšíkovec.
 Alena Jindrová, foto: Letecký snímek Horního Papšíkova
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Rozšíření havlíčkobrodské půjčovny kompenzačních  
a rehabilitačních pomůcek
Součástí havlíčkobrodského Centra pro zdravotně postižené v Dobrov-
ského ulici 2915 je také půjčovna kompenzačních a rehabilitačních 
pomůcek. Stálou nabídkou půjčovny jsou invalidní vozíky, chodítka 
(kolová, bodová, kráčející), toaletní křeslo. Rádi bychom upozornili, že 
depozitář půjčovny byl letošním rokem rozšířen o další nové toaletní 
křeslo, stoličky do sprchy, nástavce na WC a podpažní chodítko pro 
nácvik chůze. V měsíci listopadu byl vzhledem ke stoupajícímu zájmu 
zakoupen další invalidní vozík. Co je podmínkou k zapůjčení pomů-
cek?

Na zapůjčení pomůcky má nárok osoba:
• která je držitelem rehabilitační či kompenzační pomůcky, ale 
v důsledku opravy stávající pomůcky potřebuje na přechodnou dobu 
pomůcku zapůjčit 
• která žádá o finanční příspěvek na pomůcku (na VZP, MÚ) 
• která vzhledem ke svému zdravotnímu stavu potřebuje kompen-
zační či rehabilitační pomůcku na nezbytně nutnou dobu a nemá na 
ni nárok od VZP ani MÚ (např. při doléčení, po úraze apod.)
Podmínkou je rovněž bydliště v kraji Vysočina. Příspěvek na údrž-
bu pomůcky se pohybuje ve výši od 3–8 Kč za každý den zapůj-
čení (podle typu pomůcky). Podrobnější informace můžete 
získat v Centru pro zdravotně postižené, Dobrovského 2915, Hav-
líčkův Brod, tel. 569 427 614, www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz,  
email: czphbrod@volny.cz. (red)

Financování  výstavby  solární  elektrárny
Stavební spořitelna České spořitelny zavedla od 26. 11. 2009 pro 
fyzické osoby, které chtějí financovat výstavbu fotovoltaické (solární) 
elektrárny umístěné na jejich domech k bydlení, bezprostředně sou-
visejících budovách a pozemcích a přitom jejich příjmy doložené stan-
dardním způsobem nejsou dostatečné pro splácení úvěru, možnost 
započítání budoucích příjmů z fotovoltaické elektrárny jako doplňko-
vého příjmu žadatele o úvěr. Vyrobená energie musí být využita pouze 
pro potřeby účastníka stavebního spoření a jeho rodiny, nikoliv pro 
podnikatelské účely. Více informací žádejte u České spořitelny. (red)

Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57. telefon: 569 497 357, 569 497 353, fax: 569 497 299, e-mail: icentrum@muhb.cz,  
internet: www.muhb.cz. Otevřeno: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo provozní dobu poskytne základní info Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.

Martinské svícení v MŠ Nad Tratí 
Ve středu na „Martina“ 11. listopadu 2009 připravili všichni pracov-
níci MŠ Nad Tratí pro děti, rodiče a prarodiče krásné a poutavé Mar-
tinské svícení.
Tímto společným setkáním nám bylo umožněno připomenout si, že 
období v přírodě končí, kdy sluneční paprsky pozbývají sílu, ubývá 
světla a současně vnějšího tepla a pomalu se obracíme k období 
adventu a vánoc, kdy se v lidských srdcích hromadí láska a štědrost 
– což je vlastně vnitřní světlo a teplo. Paní učitelky nám připomenuly 
zvyky a obyčeje Svatomartinského období , se kterým se děti rozlou-
čily básničkou – čarovným zaříkadlem, kterým zahnaly, alespoň na 
chvíli, mraky. Poté jsme začali všichni „svítit“ společným pochodem 
v okolí školky na období příští. Děti si svítily vlastnoručně vytvoře-
nými svítilničkami, které vyráběly ve školce. Zakončení tohoto sví-
cení nastalo, když děti našly Sv. Martina na Bílém koni, společnou 
písničkou v doprovodu hry na kytaru, sněžením papírových vloček 
a rozdáním domácích koláčů všem zúčastněným. Za všechny děti, 
rodiče a prarodiče děkujeme všem pracovníkům MŠ Nad Tratí, za 
velice příjemné společné setkání a prožitek, úsměv a pohodu.   
 A. Letková

Ocenění Svazu diabetiků ČR
Dlouholetý předseda územní organizace Svazu diabetiků v Havlíčko-
vě Brodě pan Jiří Řehák převzal dne 11. listopadu 2009 v historických 
prostorách Brožíkovy síně na Staroměstské radnici v Praze ocenění 
Svazu diabetiků ČR. Pan Jiří Řehák vykonával funkci předsedy 13 let 
do konce roku 2008 k všeobecné spokojenosti. Staral se o naplně-
ní léčebného programu nemocných diabetem, obhajoval nároky 
a potřeby členů, většinou invalidních a starobních důchodců. A to 
není málo. Písemnou pochvalu a ocenění krásnou knihou o Havlíč-
kově Brodě za dlouholetou činnost a aktivní přístup k práci ve Svazu 
diabetiků mu vyslovila i starostka Jana Fischerová. Přála si tlumočit 
panu Řehákovi při předání dárku města Havlíčkův Brod v Brožíkově 
síni její upřímná slova, že si váží každého, kdo dal své síly pro dobro 
a prospěch nás všech. Panu Jiřímu Řehákovi přejeme všichni hodně 
fyzických i duševních sil a diabetes pod kontrolou.
 Anna Nováková, předsedkyně územní org. Svazu diabetiků HB

Vychází nové číslo sborníku Havlíčkobrodska
Je již každoroční prosincovou tradicí, že vychází sborník Hav-

líčkobrodsko, vydávaný Muzeem Vysočiny a Státním okresním 
archivem Havlíčkův Brod. Stati a zprávy věnované rozmanitým 

tématům z dějin regionu zaplňují v novém,  
23. čísle Havlíčkobrodska 269 stránek.

Nové číslo Havlíčkobrodska lze koupit pouze v Muzeu Vysočiny 
v Havlíčkově Brodě, a to v přízemí Havlíčkova domu v návštěvní 

době. Muzeum rovněž vyřizuje písemné i telefonické objednávky.

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
Havlíčkovo nám. 19, 580 01 Havlíčkův Brod 

telefon: 569 429 151, e-mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz
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Slovenská tradice na stavební škole 
v Brodě
Po vzoru partnerské školy ve Spišské Nové Vsi 
se uskutečnilo ve velkém sále Staré radnice  
v Havlíčkově Brodě Cechování, přijímání stu-
dentů čtvrtých ročníků Střední průmyslové 
škole stavební akademika Stanislava Bechyně  
v Havlíčkově Brodě do cechu stavařského. Akce 
se konala za účasti Jany Fischerové, starostky 
města, radního Tomáše Hermanna, Karla Bez-
děka, personálního ředitele PSJ Jihlava a Pet-
ra Pausara, zástupce z PSVS Praha a bývalého 
absolventa školy. Na brodské stavební škole 
původně hornický akt upravili pro mladé sta-
vaře.V rámci slavnostního obřadu studenti na 
úvod zazpívali studentskou hymnu Gaudea-
mus, poté ve dvojicích předstupovali před slav-
nostní prezídium, museli představit své životní 
motto a byli podrobeni nejrůznějším dotazům. 
Většina otázek se týkala stavařského oboru, 
zazněly však i dotazy nevážné, které dávaly 
nahlédnout do atmosféry školy a studentského 
života. V přestávkách mezi cechováním jednot-
livých tříd byli uvedeni do cechu stavařského i 
někteří z hostů. Cechování zakončila stavařská 
hymna Stavěli tesaři… (red)

Brielle bylo první bílou vránou 
Oslavy 20. výročí sametové revoluce byly 
kromě jiného také připomínkou partnerství 
s holandským Brielle a slovenskou Spišskou 
Novou Vsí. „Brielle bylo prvním západním 
městem, se kterým bylo navázáno oficiální 
partnerství ještě před pádem železné opony,“ 
připomněl radní Tomáš Hermann na slavnost-
ním setkání vedení města se zástupci partner-
ských měst 16. listopadu v sále Staré radnice. 
„Hledali jsme cestu, jak navázat přátelství 
s východními zeměmi, a ta cesta se nakonec 
našla,“ komentuje vznik partnerství starostka 
Brielle Betty van Viegen… a příští rok tomu 
bude už 25 let, co bylo potvrzeno partnerství 
s Holanďany a 15 let oficiálních zahraničních 
vztahů se Spišskou Novou Vsí. Slavnostního 
uvítání na radnici v Havlíčkově Brodě se zúčast-
nily nejen delegace. Bylo doplněno kulturním 
programem – Jindřich Macek zahrál na loutnu 
a také doprovodil svou 10letou dceru Leonu, 
která obdivuhodně přednesla na housle Fibi-
chův Poem. Závěr patřil části souboru Čačina 
ze Slovenska. Jejich zpěv a tanec s nakažlivým 
temperamentem uchvátil všechny přítomné. 
Ještě mohutněji zapůsobila Čačina o den poz-
ději svým vystoupením na Trhu řemesel.� �
� S.�Pátková

V podvečer 16. listopadu se sešlo v salonku 
hotelu Slunce tzv. „pracovní zastupitelstvo“. 
Jednalo se o nejpočetnější návštěvu zastu-
pitelů holandského Brielle v historii (přijelo 
jich 12 z celkového počtu 17 zastupitelů, 
plus vedení města a další hosté, celkem 
21 Holanďanů). Na setkání hosté shlédli 
zdařilý filmový sestřih Libora Blažka o part-
nerství obou měst a starostka Brielle Bet-
ty van Viegen představila v kostce složení  
a práci briellského zastupitelstva. Setkání se 
zúčastnil také Bas Wels, kulturní atašé Vel-
vyslanectví Nizozemského království, který 
ocenil téměř čtvrtstoletí trvající vztahy Hav-
líčkova Brodu a Brielle a nabídl i podporu 
holandské ambasády. S.�Pátková

Na snímku jsou zástupci Spišské Nové Vsi v typic-
ké školní třídě z konce 80. let. S.�Pátková

Jubilující Jasoň koncertoval i na Slovensku
Ve dnech 22. až 24. 10. 2009 se Jasoň na 
pozvání Spišského kulturního střediska 
zúčastnil jako host 19. ročníku „Spišských 
sborových dnů“. V rámci přehlídky pěvec-
kých sborů z celého regionu v koncertním 
sále kulturního domu Reduta zaujal svým 
neotřelým projevem. V podání Jasoně zde 
zazněly nově nastudované skladby různých 
žánrů, nevyjímaje lidové písně či spirituály. 
Největší aplaus sklidila africká píseň „Sansa 
Kroma“ doplněná jednoduchou, ale půso-
bivou choreografií. Sborové dny pokračova-
ly v řecko-katolickém chrámu Premenenia 
pána vystoupením dalších účastníků přehlíd-
ky. I zde Jasoň účinkoval, do svého reperto-
áru tentokrát zařadil vedle části mše Missa 
Brevis od Zdeňka Lukáše i další nové skladby 
připravené pro tuto příležitost.  (red)

17. listopad
Návštěva výstavy Listopad 1989 na Hav-
líčkobrodsku v Muzeu Vysočiny 17. 11. 
dopoledne nabídla partnerským delega-
cím mnoho zajímavostí. Přítomné zaujaly 
nejen proslovy zpestřené zajímavými zážit-
ky, zvláště ten Martina Kamerlinga, který 
popisoval, jak došlo k navázání partnerství  
s „východem“ v době totality (zveřej-
něn budev některém z dalších čísel HBL). 
Holandské i Slovenské hosty zaujalo video 
se záznamem z brodských listopadových 
manifestací od Vladimíra Kunce, stylizo-
vaný typický „obývák“ české socialistické 
domácnosti z konce 80. let minulého století, 
typická školní třída, ale také Havlíčkův byt. 
Zejména pak si všichni rádi prohlédli články 
z briellských novin z roku 1985. 
Delegace se rozdělily na „pracovní skupi-
ny“, které vyrazily na prohlídku základních  
i mateřských škol, dvora Technických služeb, 
městského úřadu V Rámech i významných 
investičních akcí. Se zájmem se také sezná-
mili s projektem právě rekonstruovaného 
náměstí a navštívili Trh řemesel. Dominant-
ním zážitkem pro obě delegace byl však 
slavnostní večer k 17. listopadu. 

Poděkování Keesi Haanstrovi
Vysoký muž vedle starostky Jany Fischerové 
vpravo je Kees Haanstra. Nejenže léta pra-
cuje v partnerském výboru a pomáhá s pří-
pravou i realizací společných mezinárodních 
akcí, ale navíc pravidelně upravuje a posílá 
články a fotografie z Brielle do Havlíčkobrod-
ských listů. Díky němu a Jiřině Ramaekerso-
vé, která je pak překládá do češtiny, můžeme 
plnit rubriku Aktuality z Brielle v našich lis-
tech. Oběma děkujeme! 

Briellský novinář Klaas Schipper, autor článků 
z roku 1985, dnes jako člen holandské delegace 
na výstavě v Muzeu Vysočiny. S.�Pátková
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Reprezentant České republiky v triatlonu a cyklistice, vítěz Českého 
poháru handbikerů pro rok 2009 a od letošního října také držitel tře-
tího místa v nejtěžším závodu světa, havajském Ironmanovi. Za obdi-
vuhodnými výkony vozíčkáře Michala Šišky stojí stovky hodin usilov-
ného tréninku, ale také dlouhá cesta poznávání sebe sama, neztrácení 
naděje a nacházení místa v životě.

Mladý sportovec se narodil před dvaatřiceti lety v Havlíčkově Brodě, 
ale vyrůstal v malé vesnici jménem Veselá. „Z dětství si toho moc 
nevybavuji. Možná je to dané úrazem, ale opravdu mi na mysl přichá-
zejí jen útržky – hlavně to, jak jsem vyváděl a zlobil,“ začíná vyprávět 
usměvavý Michal Šiška. Po základní škole se vyučil automechanikem  
a pracoval v jedné havlíčkobrodské továrně.

V devatenácti letech se život mladého člověka obrátil o sto osmdesát 
stupňů: „Slavili jsme moje narozeniny, jeli autem a měli nehodu. Já jsem 
vypadl z kabiny, poranil si míchu a od té doby jsem na vozíku.“ Nastal 
kolotoč rekonvalescence, pobyty v nemocnicích a rehabilitačních ústa-
vech. „Tam člověka naučí základní věci jako oblékat se nebo pohybovat. 
Pak ho pustí domů a záleží jen na něm, jak se s novou situací vyrovná. 
Mně osobně trvalo docela dlouho, než jsem se srovnal s tím, že jsem na 
vozíku a mohu dělat jiné věci, než předtím,“ vzpomíná na těžké životní 
chvíle. „Těsně po úrazu si člověk neuvědomuje, že už nikdy nebude cho-
dit, to přichází postupně. Říká si: teď ležím, časem se to zlepší, dojdu 
si někam o berlích. Jenže nakonec ho dostihne krutá realita, že už se 
na nohy v životě nepostaví.“ Neúprosný střet snu s realitou přiroze-
ně doprovází černé myšlenky: „Samozřejmě mě napadalo, že nemám 
uplatnění, nejsem potřebný pro svět a vůbec pro nikoho. Postupem 
času však člověk přijde na to, že to tak být nemusí.“

Na nohy se Michal Šiška pomyslně znovu postavil, když zjistil, že  
i handicapovaní mohou žít aktivně a sportovat. „Kdysi jsem na vesnici 
hrával fotbal, ale doopravdy jsem se sportem začal zabývat až po tom 
životním kotrmelci. Zjistil jsem, že pohyb může být hnacím motorem.“ 
Odhodlání začít se sportováním však přicházelo postupně. „Chodily 
mi nabídky od různých sdružení, ale já v sobě nejdřív nenacházel sílu. 
Jednou jsem se odhodlal na plavecký kurz zajet a zpětně mohu říct, 
že to byla nejlepší věc, kterou jsem mohl udělat. Když jsem se nau-
čil být znovu ve vodě a plavat, našel můj život novou náplň, nový cíl  
a smysl.“ 

Nejdříve se věnoval plavání rekreačně, později začal i závodit. Zane-
dlouho se seznámil s handbike, speciálním kolem pro vozíčkáře, a jeho 
pole působení se opět rozšířilo. „Nadchlo mě, že jsem našel možnost, 
jak se projet mimo město a podívat se po okolí. Tak jsem si ho pořídil.“ 
Cyklisté v okolí Havlíčkova Brodu už Michala Šišku dobře znají. Často 
se však nevyhnou myšlenkám, zda se na silnicích jezdit „vleže“ nebojí. 
„Dost mi nadávají, že nejsem vidět, že jsem blázen a měl bych si dávat 
větší pozor. Ale já se prostě nebojím. Potřebuji trénovat, jezdit na kole 
jako ostatní lidi, a tak to určité riziko musím podstoupit.“ 

Po úraze bydlel Michal Šiška u rodičů v rodinném domku na vesnici, 
omezený prostor na něj však neměl příliš pozitivní vliv. Rozhodl se pro-
to udělat změnu: „Přestěhoval jsem se do Havlíčkova Brodu, kde jsem 

získal bezbariérový byt. Začal jsem pracovat na podatelně městské-
ho úřadu, pořídil si speciálně upravené auto, stále se věnoval sportu,  
a můj život se pomalu začal podobat životům ostatních lidí.“

V současné době se Michal Šiška věnuje triatlonu, disciplíně složené 
z plavání, cyklistiky a jízdy ve speciálně upraveném vozíku zvaném for-
mulka. Ve sportu už se dostal, ač to ze skromnosti nerad přiznává, na 
vrcholovou úroveň. „Na začátku je to zábava, pak člověk zjišťuje, že 
v tom, co dělá, existují závody a soutěže, a chce se porovnat s ostatní-
mi.“ Na svém kontě má řadu úspěchů, letos se mu například podařilo 
v cyklistice vyhrát Český pohár a Mistrovství České republiky. 

Za nejvyšší metu v triatlonu považuje třetí místo v kategorii vozíčká-
řů v havajském závodu Ironman, kde byl letos nejrychlejším Čechem. 
„Havaj je úžasná v tom, že je to oproti Čechám atypické prostředí,  
a navíc je tam možnost závodit se zdravými sportovci. Vše se jede bez 
přestávky a závod v dlouhém triatlonu trvá i několik hodin. Člověk si 
sáhne až na dno svých fyzických i psychických sil, a to je na tom to 
úžasné. Skvělou atmosféru závodu dotvářejí i diváci, kteří mohutně 
fandí a tleskají.“

Na Havaj by se brodský sportovec ještě rád podíval. V příštím roce 
mu to však nejspíš neumožní školní povinnosti. „Vzhledem k tomu, že 
pracuji na úřadě, tak si musím dodělat maturitu,“ upřesňuje a na přání 
šťastného losu otázky odpovídá klasické středoškolské: „Děkuji, bude 
potřeba.“ 

Veškerý volný čas věnuje Michal Šiška tréninku a zlepšování svých 
výsledků. „Chci se posouvat dopředu a smývat rozdíly mezi mnou  
a těmi nejlepšími. Pokud mi to čas, práce a nálada dovolí, tak se čty-
řikrát týdně jedu projet na kole a dvakrát zaplavat.“ V zimě zůstává 
v místnosti a kondici si udržuje jízdou na speciálním válci. Po sportu 
si najde čas i na své přátele, které má jak mezi zdravými lidmi, tak 
mezi vozíčkáři. „Tím, že jezdím po závodech, se s vozíčkáři setkávám, 
a s některými mě pojí přátelství. Zdraví a handicapovaní - je to asi půl 
na půl.“

Přestože se život Michala Šišky nevyvíjel podle jeho představ, dokázal 
se situaci přizpůsobit a využít ji k vlastnímu osobnímu růstu. „Priori-
tou pro mě zůstává škola a zaměstnání, ale ve sportu se chci samo-
zřejmě pořád zlepšovat. Za dva roky bych se rád zúčastnil Ironmana 
a nějakým výraznějším způsobem se tam zapsal. Výzvou je pro mě  
i paralympiáda v roce 2012. Když na sobě zamakám, tak to třeba při-
nese nějaké úspěchy,“ uvažuje nad plány do budoucna mladý sporto-
vec a zakončuje tím naše povídání. 
 Aneta Štefánková

O kom byste se rádi dozvěděli více? Pište, telefonujte, rádi zprostředkuje-
me rozhovor s osobností našeho regionu, kterou chcete poznat blíže. Měst-
ské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 57, 580 61 Havlíčkův Brod,  
e-mail: hblisty@muhb.cz, telefon: 569 497 357, 606 687 071.

Michal Šiška
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci 
listopadu 2009  
v Havlíčkově Brodě
(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)

27. 11. 2009 
Oldřich Špigl 
Havlíčkův Brod 
Lenka Mikotová 
Ústí nad Orlicí 

Správné znění tajenky z čísla 11/2009 – Máte pravdu, změna vaší dceři jedině prospěje.
Správnou odpověď ze 94 došlých vylosoval místostarosta Čeněk Jůzl
Výhercem ceny je Marie Killnarová, Opava
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu 
Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod.
Pro vylosovaného výherce je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou: týdenní pobyt se snídaní pro 
dvě osoby zdarma v penzionu Setuza, nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko 
(www.penzionysetuza.euroregin.cz)

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete 

bezplatně hlásit závady  
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, 

veřejné zeleně)  
i veškeré připomínky  
k práci Technických 

služeb  
(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, 

turisty najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu  
ve 20.00 h.  

Reprízy: denně  
v 8.00, 10.00, 12.00, 
14.00, 16.00, 18.00,  

20.00 a 22.00 h.
K dispozici na DVD 
v Krajské knihovně 

Vysočiny, www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na  

www.muhb.cz,  
Městském 

informačním centru  
a recepci  

Městského úřadu  
V Rámech.
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
9.12. Zpívání vánočních koled s pí Hamaričovou, od 9.30 h. 
10.12. Nákup v obchodním domě Albert, odjezd v 9 h. 
11.12. Historie, od 15 h. 
14.12. Galerie, od 10 h. 
16.12. Narozeninový klub – hudba Perknov, od 13.30 h. 
17.12. Zdobení vánočních stromků s programem, od 13.30 h. 
21.12. Akordeonový koncert žáků ZUŠ pod vedením pí 
uč. Laštovičkové, od 9.30 h. 
23.12. Filmový klub – Pouť v našem domově, od 9.30 h.  
28.12. Galerie, od 10 h. 
30.12. Silvestrovské posezení s hudbou, od 9.30 h. 
6.1. Vaření na kuchyňkách, od 9 h. 
DPS Na Výšině 3241 
15.12. Předvánoční besídka dětí z MŠ Zahradnického, 9.30 h. 
17.12. Nákupy v Lidlu, 8–10 h. 
18.12. Výlet autobusem – vánoční Havl. Brod a Chotě-
boř, od 16.30 h. 
DPS U Kasáren 3504 
9.12. Poslech dechovky, 12.30 h. 
23.12. Poslech vánočních koled, 12.30 h. 
DS Reynkova 3879 
10.12. Pečení vánočního cukroví, 9.30 h. 
17.12. Výroba vánoční dekorace, 9.30 h. 
31.12. Oslava Silvestra – příprava občerstvení, 9.30 h. 

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. 
Adamec, Hroznata Pavel, OPraem, vikář, e-mail: 
farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., 
St a So 8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 
9.30 a 18 h. Kostel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na 
Výšině So 16 (h. kromě 2. soboty v měsíci, kdy je 
v DD U Panských ve 14 h) 
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Út 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David 
Šorm, tel. 739 244 611, e-mail: horni-krupa@
evangnet.cz, http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 
17.45 h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: 
Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 h. (dle dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 

Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h.  
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 
9.30 hod. nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže 
v areálu Nemocnice HB 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 
h. Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 
14.30 h. Modlitba: Čt 8.40 h.  
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do 
schránek v kolumbáriu mohou ukládat urny s pope-
lem svých zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem, 
nikoliv pouze věřící Církve československé husitské.

Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h.  
Nádražní 128, Havl. Brod. tel. 569 433 255, 775 151 
495, www. fokusvysocina.cz, e-mail: komunitni.tym.
hb@fokusvysocina.cz,.středisko.hb@fokusvysocina.
cz. Chráněné dílny: Rukodělná – Kokořínská 2704, tel. 
569 420 660, 774 064 151, Lesní četa – Nádražní 128, 
tel. 774 074 151. Volnočasové aktivity: Filmový klub (St 
13–15.30 h. liché týdny), Angličtina (Čt 13–14 h. liché 
týdny), Němčina (Čt 13–14 h. sudé týdny), Kurs PC (Čt 
14–16 h.) Posilovna a stolní tenis dle dohody. Turnaj 
v bowlingu (termín bude upřesněn). Vánoční klub 
16.12. ve 13 h. (vila)

Vycházky s KČT 
9.12. – Z Horek u Čáslavi. Odjezd vlakem v 8.58 h. do 
Horek. Trasa cca 10 km. 
12.12. – Okolo Chotěboře. Odjezd vlakem v 10.11 h. do 
Chotěboře. Trasa cca 12 km. 
Od 13.12. změna vlakového jízdního řádu. Zkontroluj-
te si časy odjezdů dle nového jízdního řádu!! 
16.12. – Ze Žďáru nad Sázavou. Odjezd vlakem v 9.46 
hodin do Žďáru n.S. Trasa cca 10 km.  
19.12. – Údolí lásky. Odchod v 9.30 h. od Billy. Trasa 
cca 10 km  
26.12. – 34. Jeníkovský vánoční pochod třemi 
kraji. Start: 7.15 –7.30 h. na zastávce ČD Golčův Jení-
kov – město. Trasa cca 33 km. Odjezd vlakem z Havl.
Brodu v 6.02 h., R 6.58 h. 
30.12. – Silvestrovské posezení „U Palánů“. Odchod 
v 10.30 h. od restaurace „Hubert“ na Masarykově ul. 
do Perknova. Trasa tam i zpět 12 km.  
1.1. – Novoroční sestup do Údolí Doubravky. Odjezd 
vlakem v 10.11 h. do Chotěboře. Start na zastávce ČD. 
Cíl: restaurace v Bílku. Zde možnost občerstvení. Trasa 
cca 10 km. 

6.1. – Tříkrálová vycházka. Odchod od Stavební prů-
myslovky v 10 hodin. Trasa cca 12 km. 
9.1. – Z Horek u Čáslavi. Odjezd vlakem v 8.57 hod. do 
Horek u Čáslavi. Trasa cca 12 km.

Turistika pro mírně pokročilé (věkem) 
15.12. – Zimní přírodou. Odjezd vlakem v 10.01 h. do 
zastávky Stvořidla. Trasa cca 8 km. 
22.12. – Předvánoční procházka parkem. Odchod v 10 
h. z náměstí od kašny. Trasa cca 5 km.  
29.12. – Hezké rozloučení s rokem 2009. Odchod v 10 
hodin od VÚB. Trasa cca 5 km. 
5.1. – Z Dolíku. Odjezd vlakem v 10.18 hod. do Dolíku. 
Trasa cca 7 km.

Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého 
autobusového nádraží v Havl. Brodě.

Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 
248, e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, 
www.ddm.hbnet.cz 
• Zveme vás na cvičení pro rodiče s dětmi v tělocvičně 
na Rubešově nám. Út 16-17 Broučkové (s dětmi 1–2 
roky) Út 17–18 Včeličky I. (2–4 roky) St 15.30–16.30 Cvi-
čení pro radost – samotné děti 4–6 let. St 16.30–17.30 
Včeličky II. (2–4 roky) 
• Keramická dílna U Aleje, každý pátek 15–18 h. pro 
rodiče s dětmi a širokou veřejnost 
• Pojeďte s námi na hory – chata Doubravanka ve 
Zdobnici v Orlických horách 22.–29.1.2010, určeno pro 
rodiče s dětmi, v ceně doprava, ubytování, plná penze. 
Vedoucí rekreace p. Kadlecová, tel. 569 427 874. 
• V DDM zahájilo činnost 50 zájmových kroužků pro 
děti, studenty i dospělé. 
• 13.12. ve 13 h. – „Pečení vánočních perníčků“ 
akce pro děti i rodiče. Nutno se přihlásit na telefon 
569 427 874 p. Kadlecová. 
• nově otevřený kroužek STREET DANCE pro děti od 8 
do 11 let každý čtvrtek 15–16 h., lektor Iva Novotná 
• Připravujeme na léto 2010 desetidenní pobytové 
zájezdy do Chorvatska pro rodiny s dětmi i samostatné 
děti od 12 let, v ceně doprava, ubytování, polopenze, 
pedagogický dozor 
1. Podgora – Makarská Riviéra 9.7.–18.7.2010 s CK Wes 
2. Vodice – hotel Angeli 13.8.– 22.8.2010 s CK Adrialand 
Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
www.jasonhb.cz 
Přijímáme nové členy, zkoušíme každou neděli od 
17 do 20 h. na Staré radnici v Havl. Brodě.

Kluby Parkinson a CMP 
MUDr. Ludmila Čapková, tel. 604 416 635 
Cvičení – Út od 9 h. v tělocvičně SPŠS v Havl. Brodě. 
Vchod zamykáme. Info na tel. 564 407 155 

Homeopatická poradna 
Žižkov II, tel. 731 958 184

Step By Step Fitness 
Beckovského 2045, tel. 732 601 257, Po–Ne 8–22 h. 
www.sbsfitness.cz, info@sbsfitness.cz  
nová posilovna – Power plate, dětský koutek, SKI simu-
lator, SLAM MAN 

ZUŠ Havlíčkův Brod na Smetanově nám. 
Smetanovo nám. 31, Havl. Brod, tel. 569 422 408, 569 
434 544, e-mail: zus.hb@worldonline.cz, www.zushb.cz 
16.12. – 1. adventní koncert žáků hud. oboru (sál ZUŠ 17 h.)

KLUS aneb Klub seniorů 
Modlitebna Církve bratrské, Strážná 1364, zač. v 15 h. 
Posezení u kávy a čaje: 
28.12. – Památky UNESCO – Mirek Kotlas 
11.1.  – Ústavní a domácí péče o seniory – Hana 
Hlaváčková

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Německý ovčák 4–5let starý, hodný, vyžaduje 

společnost, vhodný ke starším lidem. • Pes kříženec 
střední velikosti, kamarádský, hodný. • Kříženec 

německého ovčáka Ronny (rezavé barvy) cca 3 až 4 
roky starý, kamarádský. • Křížené štěně Dargo, 3 až 
4 měsíce. • Štěňátka, fenky, 2 měsíce staré. Černé 

s bílou náprsenkou.  
Milka – fena labradora, velmi hodná.

Služby stomatologů  
12.–13.12. Dr. Richter Tomáš, Chotěboř 
Jiráskova 669, tel. 569 626 481 
19.–20.12. Dr. Anderová  Milena, Chotěboř 
Nám. T.G.M. 326, tel. 569 623 987 
24.–25.12. Dr. Šovan, Ledeč n. S. 
Husovo nám. 12, tel. 569 721 809 
26.–27.12. Dr. Klíma Jasoň, Přibyslav 
Bechyňovo nám. 2, tel. 569 484 614 
31.12.–1.1.2010 Dr. Němcevová Ivana, Golčův Jeníkov 
Golčův Jeníkov 35, tel. 569 442 394 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a nedě-
lích od 9 do 12 h. Aktuální informace o pohotovost-
ních službách žádejte na recepci Nemocnice Havlíč-
kův Brod, tel. 569 472 111. Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemocnice 
– 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost

Technické služby Havlíčkův Brod 
přijmou do pracovního poměru  

zájemce z řad občanů Havlíčkova Brodu  
k provádění ruční zimní údržby

Pracovní doba 1–3 hodiny ve dnech intenzivního sněžení 
Zájemci hlaste se na tel. 569 429 818
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Tradiční štědrodenní troubení z věže 
24.12. od 15 h. Havlíčkovo nám. – vánoční koledy 
z věže kostela Nanebevzetí Panny Marie v podání 
Havlíčkobrodského  Sextetu pod vedením p. Donta, na 
náměstí prodej punče, čaje, svařeného vína
Půlnoční mše svatá 
24.12. 24 h. klášterní kostel sv. Rodiny 
„Havlíčkův Brod – portrét města“ 
30.11.–31.12. pasáž restaurace a vinárny Vinum 
Missae Havlíčkovo nám. Výstava fotografií známého 
brodského fotografa Vladimíra Kunce
Kavárna U Notáře – poetické podkroví 
10.12. Ztracené housle – autorské čtení Jakuba P. Malé-
ho spojené s křtem knihy Jednokubky aneb Jak to bylo 
s těmi žížalami. Hudebně bude doprovázet Matěj Kolář, 
člen world music kapely Draga Banda.  
18.12. 18 h. – Vánoční koncert – skupina La Via z Přibyslavi
Strom splněných přání 
s Rádiem HIT Vysočina, náměstí u KKV do 16.12.
Líbezné Vánoce  
25.12. v 15 h.  v kostele sv. Rodiny – vánoční koncert 
pěveckého sboru Jasoň
Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
„Vánoční sbírka hraček“ – pořádá Český rozhlas 
Region. Přáníčka dětí z Dětských domovů jsou vysta-
vena ve vestibulu Staré radnice a zakoupené hračky je 
možné odevzdat na studovně KKV.
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: 
muzeum@muzeum.hbnet.cz 
Výstavy Havlíčkův dům: 
6.12.–10.1. – Naše Vánoce od Martina do Tří králů 
– Výstava se snaží zachytit kouzlo českých Vánoc. 
Doprovodný program: 12.12. – zdobení vánočních per-
níčků, 15.12. – výroba papírových ozdob, 17.12. – výro-
ba slaměných ozdob a vyřezávání figurek k betlému 
2.–31.12. – Motýli očima dětí – výstava výtvarných 
prácí dětí a studentů UCDAM 
10.12. – Bohumil Vít Tajovský – vzpomínkový večer 
s fotografiemi A. Dvořákové a V. Fischera a ukázkami 
z knihy „Člověk musí hořeti“, Stará radnice v 19 h. 
21.12. – Varhanní vánoční koncert – 18 h. Klášterní 
kostel, zazní varhanní tvorba německých barokních 
mistrů, účinkují Lukáš Adamec a Petr Žák
Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h., antikvariát 
3.12.–31.12. – Vánoční výstava – s inspirací rukoděl-
ných ozdob
Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666, e-mail: 
kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz
Program kina Ostrov 
10.–12.12. 20 h. – 2012 
14.–16.12. 20 h. – KNĚŽNA LIBUŠE 
17.–19.12. 17.30 h. – VÁNOČNÍ KOLEDA 
17.–19.12. 20 h. – CHCEŠ MĚ, CHCI TĚ 
21.–23.12. 20 h. – JULIE A JULIA 
24.–31.12. – KINO NEHRAJE
Plesy konané v KD Ostrov 
11.12. – Gymnázium Chotěboř 
25.12. – Gymnázium H.Brod „Štěpánská“
Čechovka Klub Kasárna 
Čechova ul. 3809, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 875, 
e–mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek: CK B TRAVEL, Dolní ul.  
9.12. – Vánoční koncert japonských umělkyň – Sál 
Staré radnice v 19 h., Miki Isochi – mezzosoprán, Shiyo 
Matsuura – klavír 
12.12. – Sportovní ples – v 20 h. 
19.12. – Prague Ska Conspiracy, The Chancers a půlnoč-
ní překvapení – v 19 h., vánoční večírek v rytmu SKA. 
20.12. – Splašené nůžky i Divadlo Kalich – Klub 
Čechovka v 19 h.
EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
12.12. – Tomáš Klus – tour k nové desce: „Hlavní Uzá-

věr Splínu“, jediný koncert na Vysočině!!!  
18.12. – SON CALIENTE Musica Cubana – latino večírek 
s pravou kubánskou kapelou 
19.12. – Traffic Jam – barsession + hosté,...  
26.12. – Vánoční Kejváči – KEJVAVÝ KONĚ + hosté,...  
31.12. – SILVESTR v Effectu
METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
11.12. – METRO NAROZENINY s časopisem MAXIM 
12.12. – DJ PATRIK ROKL z rádia FAJN 
18.12. – METRO PARTY TIME 
19.12. – DAVID DISCO MUSIC CHART 
22.12. – CHRISTMAS PARTY 
25.12. – DANCEPARTY 
26.12. – AFRIKA ISLAM (USA) / Dj P@co 
29.12. – METRO PARTY TIME 
31.12. – SILVESTR

Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512
Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: 
aerobic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz 
Aerobic, aerobic + posilování, power jóga, formování 
postavy, step aerobic, moderní a orientální tanec, spin-
ning, kurzy bubnování. 
Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz 
Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h., dále dle dohody
Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal 
Husár, tel. 569 432 015, 603 807 909. V případě 
zájmu o využití lezecké stěny v sobotu a neděli je 
nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ

Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a dále dle 
programu a dohody, tel. 603 592 333, e-mail: 
kmslunicko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
Každý den k dispozici volná herna, kuchyňským 
zázemím. Dle zájmu konzultace na téma Rodinné 
finance – poradenství, analýza rodinného rozpočtu, 
Povídání o zoubkách – termíny na webu  
10.12. 9–11 h. – Maškarní bál 
15.12. 9–11 h. – Diskotéka 
18.12. 17.15 h. – Předvánoční bazar

Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. 
Otevřeno Po–Čt 8.30–11.30 h. Pá dopoledne zavřeno. 
10.12. 8.45–11 h. – Minikurzy břišních tanců 
10.12. 8.45–9.45 h. – Pro úplné začátečníky 
10.12. 10–11 h. – Pro pokročilé  
10.12. 18 h. – Setkání s enneagramem 
11.12. – Páteční dopolední fotografování 
14.12. 10–10.30 h. – Kapřík – výtvarná dílnička 
14.12. 16–19 h. – FIMO – vlastní tvorba šperků 
15.12. 9–12 h. – Relaxační masáže maminek 
16.12. 8.30–10.30 h. – Pletení a pečení vánoček 
16.12. 16 h. – Péče o novorozence 
21.12.–3.1. – VÁNOČNÍ PRÁZDNINY – NEZVONÍME 
11.1. 16–19 h. – Pletení z pedigu – box na časopisy 
13.1. 16 h. – Kojení a příprava před porodem

MaMMacentrum 
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: 
mammacentrum@seznam.cz, program na www.
mammacentrum.com. Na všechny programy je nutné 
se předem přihlásit, neboť je počet míst omezený. 
10.12. 8–14.30 h. – Miniškolička a hlídání dětí 
14.30 h. – Robátka – pro děti od 4 do 18 měsíců 
15.30 h. – První krůčky k hudbě – děti 18 měs. do 4 let 
16.30 h. – Rytmické krůčky – pro děti od 4 do 6 let 
18–19 h. – Plavání pro těhotné 
14.12.  9 h. – Hrátky s fyzioterapeutkou 
9.45 h. – Hrátky s fyzioterapeutkou – miminka 5–9 měs. 
10.30 h. – Hrátky s fyzioterapeutkou – miminka 10–18 měs. 
16 h. Výběr vhodné antikoncepce 
18.30–20 h. – Gravidjóga – cvičíme jógu pro těhotné 
15.12. 8–15.30 h. – Miniškolička a hlídání dětí 
16.12. 8.30 h. – První krůčky k hudbě – děti 18 měs. do 4 let 
9.30 h. – První krůčky k hudbě – děti 18 měs. do 4 let 
10.30 h. – Robátka – pro děti od 4 do 18 měsíců 
15 h. – Artedílnička 1 – pro děti od 2 let (1. skupina) 
16 h. – Artedílnička 1 – pro děti od 2 let (2. skupina) 
17 h. – Artedílnička 2 – pro děti od 3,5 let 
17.12. 8–14.30 h. – Miniškolička a hlídání dětí 
14.30 h. – Robátka – děti 4–18 měsíců 
15.30 h. – První krůčky k hudbě – děti 18 měs. do 4 let 
16.30 h. – Rytmické krůčky – pro děti od 4 do 6 let 
18–19 h. – Plavání pro těhotné 
21.12. 9 h. – Hrátky s fyzioterapeutkou 
9.45 h. – Hrátky s fyzioterapeutkou – miminka 5–9 měs. 
10.30 h. – Hrátky s fyzioterapeutkou – miminka 10–18 měs. 
16 h. – Vánoční posezení 
22.12.–3.1. – Vánoční prázdniny 
ÚKLID (přímo u Vás doma, jak budete potřebovat), více 
na uvedených kontaktech.
Změna programu vyhrazena.

Adventní trhy 
11.–20.12. Havlíčkovo nám. – stánky s řemeslnými 
výrobky a tradičním vánočním zbožím, občerstvení, 
každý den v podvečer (16–17 h.) kulturní program

• 11.12. – hudební skupina The Baskers 
• 12.12. – děti z mateřské školy Nad tratí – recitační 
pásmo o Havl. Brodě 
• 13.12. – dechový orchestr, vede Václav Palička 
• 14.12. – pěvecký sbor Oříšek ze ZŠ V Sadech 
• 15.12. – akordeonistky ze ZUŠ Smetanovo n. pod 
vedením p. Laštovičkové 
• 16.12. – smíšený pěvecký sbor Jasoň 
• 17.12. – dechový orchestr,  vede Václav Palička 
• 18.12. – písničkář Pavel Lutner 
• 19.12. – akordeonistky ze ZUŠ Smetanovo n. pod 
vedením p. Laštovičkové 
• 20. 12. – hudební seskupení TeaPacks

V E S E L É  VÁ N O C E 
A  Š ŤA S T N Ý  N O V Ý  R O K

J OY E U X  N O Ë L 
E T  B O N N E  A N N É E

M E R R Y  C H R I S T M A S 
A N D  H A P P Y  N E W  Y E A R

F R O H E  W E I H N A C H T E N 
U N D  E I N  G U T E S  N E U E S  J A H R

B U O N  N ATA L E  E  B U O N  A N N O 

M Ě S TO HAV L Í ČKŮ V  BROD


